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Do Kurdystanu...
bli¿ej  

Wdniach 17-21 kwietnia 2007 r. z okazji otwarcia
Pracowni Studiów Kurdologicznych na zapro-
szenie Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza

w Poznaniu, reprezentowanego przez prorektora, prof.
dr. hab. Marka Krêglewskiego, przyby³a delegacja na-
ukowców z Kurdystanu Irackiego. W sk³ad delegacji
wchodzili: 1) prof. dr Ahmed Dezaye, dyrektor general-
ny ds. wspó³pracy kulturalnej i stypendiów w Minister-
stwie Szkolnictwa Wy¿szego w Regionalnym Rz¹dzie
Kurdystanu Irackiego, 2) prof. dr Rashad Sabri, dziekan
Wydzia³u Nauk Humanistycznych i przedstawiciel rekto-
ra Uniwersytetu Salahaddin w Erbilu, 3) prof. dr Albert Is-
sa, dziekan Wydzia³u Nauk Politycznych i przedstawiciel
rektora Uniwersytetu Sulaimaniya.

W dniu 20 kwietnia, w godzinach porannych, podpi-
sano porozumienia o wspó³pracy naukowej pomiêdzy
ww. uniwersytetami, a nastêpnie w Auli Lubrañskiego
UAM, w zwi¹zku z otwarciem Pracowni Studiów Kurdo-
logicznych oraz kurdyjskim œwiêtem Nawroz, rozpoczê³y
siê uroczystoœci Dnia Kultury Kurdyjskiej. Na pocz¹tku
wyst¹pili – pianistka, prof. dr Dorota Fr¹ckowiak-Kapa³a
oraz lutnista i kompozytor muzyki kurdyjskiej, prof. dr

Albert Issa. Po koncercie prof. dr Ahmed Dezaye przed-
stawi³ prezentacjê multimedialn¹ na temat szkolnictwa
wy¿szego w irackim Kurdystanie. Nastêpnie studenci Za-
k³adu Arabistyki i Islamistyki oraz Pracowni Studiów Kur-
dologicznych zaprezentowali piosenki, wiersze i tañce
kurdyjskie, przygotowane pod kierunkiem wyk³adowcy
jêzyka kurdyjskiego, mgr. Gorana Ezzadin. Na zakoñcze-
nie goœcie zaproszeni zostali do degustacji potraw kurdyj-
skich.

W czasie swojego pobytu w Poznaniu goœcie kurdyj-
scy z³o¿yli wizytê w dziekanacie Wydzia³u Neofilologii
UAM, w Instytucie Nauk Politycznych i Dziennikarstwa,
Instytucie Prehistorii, w Zak³adzie Arabistyki i Islamistyki
oraz Pracowni Studiów Kurdologicznych, gdzie spotkali
siê ze studentami ucz¹cymi siê jêzyka kurdyjskiego. Poza
tym odbyli spotkanie z rektorem prywatnej Wy¿szej Szko-
³y Studiów Humanistycznych i Dziennikarstwa, a tak¿e
z pracownikami i studentami tej uczelni. Wizytom tym to-
warzyszy³o zainteresowanie mediów. Istotnym punktem
programu pobytu delegacji kurdyjskiej w Poznaniu by³o
kurtuazyjne spotkanie z wiceprezydentem Poznania, To-
maszem Kayserem na jego zaproszenie. na Z
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4-5 } wydarzenia
Anglistyka  z klas¹
Wszyscy wiemy, ¿e poznañska anglistyka jest dobra.
Jednak jak bardzo dobra, wielu z nas uœwiadomi mo¿e
dopiero fakt, ¿e od Pañstwowej Komisji Akredytacyjnej
otrzyma³a ocenê wyró¿niaj¹c¹

6-7 } spotkania
Udane mówienie
Jak mówiæ do innych – studentów, wspó³pracowników,
podw³adnych, prze³o¿onych wyborców itp. – by byæ 
s³yszanym i rozumianym, by odbiorcy nie ziewali 
z nudów, jak „nie podpaœæ” podczas obrony pracy
magisterskiej

8-9 } lustracja
Lustracja tak, ale...
Na Uniwersytecie poznañskim, podobnie jak i w ca³ym
œrodowisku naukowym i akademickim – trwaj¹ debaty
o lustracji i trybie jej przeprowadzania. Temat jest
gor¹cy, niejednoznaczny, wzbudzaj¹cy wiele emocji.

10 } edukacja
Uniwersytet na progu przemian
O formach promocji oferty edukacyjnej UAM 
z prof. UAM dr. hab. Ryszardem Naskrêckim, 
dziekanem Wydzia³u Fizyki rozmawia Magdalena Zió³ek 

11 } na wystawie
Gin¹cy œwiat storczyków

12-13 } temat z ok³adki
„Drzwi otwarte” 
w dobie Uniwersytetu otwartego 

14-15 } na swoim
Na w³asny rachunek
Zdziwienie budz¹ studenci - œmia³kowie, którzy ju¿
podczas studiów otwieraj¹ w³asne firmy. 

17 } pasje
Historia na ¿ywo
Rozmowa z Micha³em Ró¿yñskim ze Stowarzyszenia
Rekonstrukcji Historycznych „Odwach”, studentem 
IV roku historii na UAM

19 } zbli¿enia
Wszechstronni rusycyœci
„KOPPP sta³ siê instytutow¹ <<szuflad¹>>, 
skarbnic¹ naszych myœli u³o¿onych w strofach wierszy
czy fragmentach prozy”

20 } skarby biologów
Od czaszek po roztocza
Zbiory przyrodnicze Wydzia³u Biologii UAM to zbiór
skarbów, robi¹cych wra¿enie nawet na laiku

22 } muzyka
Pod australijskim niebem
Zapiski z podró¿y koncertowej Chóru Kameralnego
Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza w Poznaniu
w dniach 28.01.- 21.02.2007 r.
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MAGDALENA ADAMCZYK
– prof. dr hab. Roman Kopytko
Pragmatic aspects of punning in Shake-
speare's comedies

PIOTR CEG£OWSKI 
– prof. dr hab. Przemys³aw Tajsner
Why Move? The Analysis 
of the Representational 
and Derivational Approaches 
to English Syntax

MA£GORZATA EKIERT 
– prof. dr hab. Krystyna DroŸdzia³-Szelest
Investigating the role of learner training 

in effective English language teaching
aimed at the development of learning
strategies and learner autonomy

URSZULA JUZWA
– prof. dr hab. Jacek Witkoœ
The syntax of ellipsis in English and Polish:
A comparative view

GRZEGORZ KRYNICKI
– prof. dr hab. W³odzimierz Sobkowiak
Compilation, annotation and alignment of
a Polish-English parallel corpus

IWONA £ÊSKA-DRAJERCZAK

– prof. dr hab. Teresa Siek-Piskozub
Polish EFL Teacher Self-perception 
of Job-related Motivation. 
A Social Constructivist Perspective

AGATA MAÆKÓW
– prof. dr hab. Wojciech Lipoñski
Joseph Strutt as a writer on the history
and folklore of sports

DOMINIKA
RUSZKOWSKA-BUCHOWSKA 
– prof. dr hab. Wojciech Lipoñski
Between Poetry and Painting: David Bom-
berg's Life and Art

Anglistyka 
Wszyscy wiemy, ¿e poznañska anglistyka
jest dobra. Jednak jak bardzo dobra wielu 
z nas uœwiadomi mo¿e dopiero fakt, ¿e 
od Pañstwowej Komisji Akredytacyjnej
otrzyma³a ocenê wyró¿niaj¹c¹. Jest to
bardzo rzadkie zdarzenie. Ostatni raz tak¹
ocenê PKA przyzna³a 2 lata temu, 
a w czasie ca³ego swojego istnienia zrobi³a
to tylko 5 razy.

Komisja Akredytacyjna bierze pod uwagê wiele
aspektów, pocz¹wszy od liczby profesorów,
a skoñczywszy na poziomie prac dyplomowych.

W wypadku oceny wyró¿niaj¹cej nie tylko wszystko mu-
si wypaœæ wzorowo, ale komisja musi mieæ za sob¹ oce-
nê wiêkszoœci takich kierunków w kraju, a wiec trzeba
byæ nie tylko bardzo dobrym, ale jeszcze najlepszym
w Polsce. Znacz¹ce jest równie¿ i to, ¿e rozstrzygniêcie
zosta³o przez cz³onków Komisji przyjête oklaskami,
a wiêc nie budzi³o w¹tpliwoœci i sporów.

Poznañska anglistyka wyró¿nia siê wysokim standar-
dem nauczania, z du¿ym naciskiem na praktyczn¹ znajo-
moœæ jêzyka i znakomit¹ wymowê, wiêkszym ni¿ na wie-
lu innych anglistykach œwiata. Prof. Jennifer Jenkins
w wywiadzie dla „Guardiana” wymieni³a Poznañ jako
miejsce, gdzie mo¿na nauczyæ siê wzorowego standardu
wymowy brytyjskiej czy amerykañskiej. Instytut Filologii
Angielskiej UAM zatrudnia 15 native speakerów g³ównie
z Wielkiej Brytanii i USA, ale równie¿ z Irlandii, RPA, Au-
stralii czy Kanady. Prowadzi sta³¹ kontrolê jakoœci kszta³-
cenia oraz efektywnoœci nauczania poprzez system an-
kiet i regularnych hospitacji. W tym roku œrednia ocena
wystawiona przez studentów wyk³adowcom w anonimo-
wej ankiecie wynosi 4, 4. Choæ to nie jest obowi¹zkowe,
instytut podda³ siê ocenie Uniwersyteckiej Komisji Akre-
dytacyjnej. 

Organizacja procesu dydaktycznego w IFA jest wzoro-
wa i nowoczesna. Od ponad 10 lat prowadzone s¹ tu stu-
dia dwustopniowe zarówno w trybie stacjonarnym,
jak i zaocznym, a tak¿e studia podyplomowe dla nauczy-
cieli. Oferta dydaktyczna obejmuje wszystkie dziedziny

anglistyki od studiów nad ró¿nymi aspektami jêzyka
do literatur i kultury angielskiego obszaru jêzykowego.
Na stacjonarnych studiach magisterskich funkcjonuj¹ do-
datkowo programy grup specjalizacyjnych: niderlandy-
stycznej, po³udniowoafrykañskiej oraz t³umaczeniowej.
W roku 2005 uruchomiono jedyn¹ w Polsce specjalizacjê
po³udniowoafrykañsk¹ w ramach studiów licencjackich.
W tym roku dochodzi specjalizacja celtycka oraz specjal-
noœæ filologia niderlandzka. ¯aden oœrodek anglistyczny
w Polsce nie przedstawia obecnie studentom tak bogatej
oferty dydaktycznej jak IFA UAM. Nic wiêc dziwnego, ¿e
w minionym roku akademickim studiowa³o tu ³¹cznie
a¿ 1028 studentów.

Anglistyka poznañska posiada odpowiedni¹ bazê dy-
daktyczn¹ i aparaturow¹. Dysponuje laboratorium jêzy-
kowym oraz laboratorium szkoleniowym dla t³umaczy
konferencyjnych, pracowni¹ audiowizualn¹ z 860 kaseta-
mi video oraz 900 kasetami audio z nagraniami materia-
³ów jêzykowych, których przybywa tak¿e na nowocze-
snych noœnikach. Poznañskie zbiory anglistyczne s¹ naj-
bogatsze w kraju i nale¿¹ do jednych z bogatszych w Eu-
ropie. Bardzo dobrze wyposa¿ona biblioteka zawiera po-
nad 100 000 woluminów druków zwartych i ponad 100
czasopism; posiada unikatowe zbiory historyczne z ist-
niej¹cego przed I wojn¹ œwiatow¹ seminarium anglistycz-
nego, ale te¿ od lat systematycznie wzbogaca siê o naj-
nowsz¹ literaturê. Po oddaniu w 2005 r. nowego gmachu,
biblioteka ma wspania³e warunki do dalszego gromadze-
nia zbiorów, czytelniê na 95 miejsc (docelowo po wypo-
sa¿eniu kompletnym 230 miejsc) z 20 stanowiskami z do-
stêpem do Internetu i wypo¿yczalniê otwart¹ 7 dni w ty-

prof. Katarzyna Dziubalska-Ko³aczyk, dyrektor IFA
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PAWE£ STACHURA 
– prof. dr hab. Marek Wilczyñski
The Making and Disintegration of the
American Frontier: The Discourses of
Space in Antebellum Fiction, Travelogues
and Maps

AGNIESZKA WAWRZYNIAK
– prof. dr hab. Marcin Krygier
The Emergence of Epistemic Senses in
Preterite-present Verbs in Old English

IWONA KNAŒ
– prof. dr hab. Arleta Adamska-Sa³aciak
English at: An Integrated Semantic Analysis

MARCIN PTASZYÑSKI
– prof. dr hab. Arleta Adamska-Sa³a-
ciak
A Diachronic Study of Usage Informa-
tion in Dictionaries between English
and Danish

MONIKA 
PO£CZYÑSKA-FISZER
– prof. dr hab. Katarzyna
Dziubalska-Ko³aczyk
First and second language 
dysarthria in patients 
with traumatic brain injury after prolon-
ged coma

godniu. W czytelni jest specjalne stanowisko dla niewi-
domych i niedowidz¹cych.

Instytut prowadzi bardzo szerok¹ wspó³pracê miêdzy-
narodow¹ z kilkunastoma uczelniami na ca³ym œwiecie
(m. in. USA, Norwegia, Finlandia, Niemcy, Portugalia,
Austria), która owocuje wymian¹ studentów, pracowni-
ków, wydawnictw oraz wspólnymi programami badaw-
czymi. Corocznie w IFA przebywa wielu wybitnych pro-
fesorów z ca³ego œwiata, którzy wyg³aszaj¹ wyk³ady go-
œcinne i prowadz¹ seminaria. Studenci mog¹ odbyæ czêœæ
studiów w jednym ze wspó³pracuj¹cych oœrodków aka-
demickich za granic¹. W latach 2001-2005 w ramach pro-
gramu Sokrates, Erasmus wyjecha³o za granicê ³¹cznie
60 studentów. 

IFA posiada imponuj¹c¹ strukturê wewnêtrzn¹ z 19 za-
k³adami i wieloma pracowniami, a niektóre z nich s¹ uni-
katowe nie tylko w skali polskiej. Anglistyka poznañska
jest tak¿e najwiêksza w œwiecie, jeœli chodzi o liczbê za-
trudnionych pracowników naukowo-dydaktycznych za-
równo w krajach anglojêzycznych, jak i poza angielskim
obszarem jêzykowym. Obecnie zatrudnionych jest 156
osób. To ponadto jedyny w Polsce kierunek anglistyczny
w pe³ni uprawniony do nadawania wszystkich stopni i ty-
tu³ów naukowych. Od 2004 roku instytut prowadzi w³asne
czteroletnie studium doktoranckie. Kadra naukowa repre-
zentuje najwy¿szy standard œwiatowy. Œwiadczy o nim
ogromna liczba publikacji pracowników IFA; na przestrze-
ni ostatnich piêciu lat ukaza³o siê 35 ksi¹¿ek i 420 artyku-
³ów publikowanych w kraju i za granic¹ w presti¿owych
oficynach wydawniczych. Wielkimi osi¹gniêciami nauko-
wymi s¹ tak¿e organizowane co roku cztery miêdzynaro-
dowe konferencje naukowe, jak równie¿ od czasu do cza-
su kongresy i konferencje miêdzynarodowe z inicjatywy
IFA czy w rezultacie decyzji miêdzynarodowych organiza-
cji. Pracownicy anglistyki poznañskiej od lat licznie uczest-
nicz¹ w konferencjach, sympozjach i kongresach miêdzy-
narodowych, czêsto na zaproszenie organizatorów.
Za swoje osi¹gniêcia naukowe wielu anglistów poznañ-
skich zosta³o uhonorowanych cz³onkostwem akademii na-
uk i stowarzyszeñ naukowych. Nagrody Prezesa Rady Mi-
nistrów uzyska³o 7 pracowników naukowych IFA, nagro-
dy Ministra za wybitne osi¹gniêcia naukowe otrzyma³o
37 pracowników. W ostatnich piêciu latach realizowano tu

cztery granty KBN/Ministerstwa Nauki. Ponadto prowa-
dzono badania w zakresie nauczania czytania w jêzyku
angielskim i polskim wspólnie z Boulder University, USA
oraz w zakresie elektronicznej transkrypcji czternasto
– i piêtnastowiecznych manuskryptów z Uniwersytetem
w Sheffield. Angliœci poznañscy w³¹czaj¹ siê równie¿
do badañ interdyscyplinarnych. W lutym 2005 powsta³o
Interdyscyplinarne Centrum Przetwarzania Mowy i Jêzyka
– jednostka utworzona w celu umo¿liwienia badaczom
z ró¿nych wydzia³ów UAM i uczelni poznañskich oraz in-
nych oœrodków w Polsce i za granic¹ wspólnej pracy
nad projektami badawczymi.

Na szczególne podkreœlenie zas³uguje anga¿owanie
studentów w prace badawcze. Uczestnicz¹ oni w bada-
niach zespo³owych, wystêpuj¹ z referatami na miêdzyna-
rodowych konferencjach oraz bior¹ udzia³ w zebraniach
naukowych instytutu, a doktoranci i pracownicy nauko-
wi uczestnicz¹ czynnie w pracach sekcji Ko³a Naukowe-
go Anglistów. Corocznie organizowana jest miêdzynaro-
dowa studencka konferencja jêzykoznawcza, w której
uczestnicz¹ równie¿ m³odzi pracownicy naukowi. IFA to
instytut przyjazny studentom. 

O wiod¹cej pozycji IFA w badaniach naukowych
w ramach anglistyki nie tylko polskiej, ale tak¿e œwiato-
wej œwiadcz¹ renomowane i funkcjonuj¹ce w miêdzyna-
rodowym obiegu naukowym wydawane przez instytut
czasopisma i serie wydawnicze, np. Studia Anglica Po-
snaniensia, pod. red. prof. J. Fisiaka, Poznañ Studies in
Contemporary Linguistics pod red. prof. K. Dziubalskiej-
-Ko³aczyk, Medieval English Mirror pod red. prof. M. Kry-
giera i prof. L. Sikorskiej, Polish-Anglosaxon Studies
pod red. prof. W. Lipoñskiego czy Werkwinkel. A Journal
of Low Countries and South African Studies pod red.
prof. J. Kocha. 

A jakie s¹ marzenia na przysz³oœæ w tak wysoko oce-
nionej placówce? – Mankamentem jest brak wystarczaj¹-
cej bazy lokalowej – mówi prof. Katarzyna Dziubalska-
-Ko³aczyk, dyrektor IFA – mamy przygotowany projekt
studiów wieczorowych, moglibyœmy przyj¹æ wiêcej stu-
dentów. Niestety, nie mamy miejsca: brakuje nam sal wy-
k³adowych oraz pokojów dla wyk³adowców. W tej chwi-
li jeden pokój przypada na kilkunastu pracowników! Ma-
my nadziejê, ¿e zostaniemy wziêci pod uwagê przez w³a-
dze uniwersytetu w planach utworzenia kampusu œród-
miejskiego, kiedy zwolni¹ siê takie budynki jak Colle-
gium Historicum, Juridicum, Chemicum czy D.S. „Han-
ka

„
. Marzymy, by sta³o siê to jak najprêdzej, bo na razie

to bardzo ogranicza nasz rozwój. Czekamy te¿ na remont
generalny Collegium Novum.  MAJ

 z klas¹

doktorska -  4 kwietnia 2007
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Jak mówiæ do innych – studentów, wspó³pracowni-
ków, podw³adnych, prze³o¿onych wyborców itp.
– by byæ s³yszanym i rozumianym, by odbiorcy nie

ziewali z nudów, jak „nie podpaœæ” podczas obrony pra-
cy magisterskiej itp., o tym i o wielu innych interesuj¹-
cych aspektach mówienia publicznego – opowiada³ ze
swad¹ i dowcipem w wype³nionej (a¿ po miejsca
na pod³odze) studentami i pracownikami UAM Sali Lu-
brañskiego specjalista w zakresie jêzyka mediów, polity-
ki i reklamy, znakomity jêzykoznawca, prof. Jerzy Bral-
czyk, zaproszony do Poznania w ramach Wyk³adów
Otwartych Wydzia³u Prawa i Administracji UAM.

Parafrazuj¹c staro¿ytne przys³owie mo¿na powiedzieæ,
¿e „czasy zmieniaj¹ siê, a wraz z nimi nasz jêzyk”. Jak za-
uwa¿y³ prof. J. Bralczyk, o ile niegdyœ jêzyk definiowany
by³ jako „œrodek porozumiewania siê”, co otwiera³o prze-
strzeñ spotkania, o tyle teraz traktuje siê go jako „narzê-
dzie komunikacji”. O ile kiedyœ istotne by³o, by rozmowa
by³a udana, o tyle teraz liczy siê przede wszystkim sku-
tecznoœæ rozmów.

W ostatnich latach nastawienie na skutecznoœæ owo-
cuje powrotem do retoryki jako sztuki mówienia, która
zapewnia zamierzony odbiór. Sztuka kojarzy siê z czymœ
wymagaj¹cym trudu, a zarazem z piêknem, czyli katego-
ri¹ estetyczn¹ a nie moraln¹ i jako taka równie dobrze
s³u¿y prawdzie, jak i k³amstwu. Mówienie „sztuczne” od-
bieramy jako pretensjonalne, na pokaz, podszyte hipo-
kryzj¹, tote¿ „w sztuce mówienia – wed³ug staro¿ytnych
– najwiêksz¹ sztuk¹ jest ukrycie sztuki”. Na tym polega
paradoks dobrego mówcy, ¿e chc¹c uchodziæ za dobre-
go, musi ukryæ swój profesjonalizm, tote¿ s³ynni oratorzy
czêsto skar¿yli siê, ¿e s¹ kiepskimi mówcami (np. Anto-
niusz w mowie nad cia³em Cezara). Retorzy, podobnie

jak filozofowie, szukali kamienia retorycznego, czyli uni-
wersalnych sposobów mówienia, technik, najbardziej
skutecznych argumentów itp. Obecnie dla zwiêkszenia
retorycznej skutecznoœci wykorzystuje siê w du¿ym stop-
niu osi¹gniêcia psychologii – najbardziej poczytn¹ ksi¹¿-
k¹ w tym zakresie jest „Wywieranie wp³ywu na ludzi”.

Retoryka wi¹¿e siê te¿ ze starannoœci¹, któr¹ jesteœmy
zobowi¹zani wobec innych, ¿eby byæ jak najlepiej zrozu-
mianym. Starannoœæ wypowiedzi oznacza tak¿e, i¿ mó-
wimy to, co chcemy powiedzieæ, a nie mówimy tego,
o czym nie chcemy mówiæ. Dobry mówca powinien re-
agowaæ na to, co siê dzieje w sali, zauwa¿aæ, jak reaguj¹
s³uchacze. Warto pamiêtaæ, ¿e mówienie i s³uchanie po-
winno sprawiaæ przyjemnoœæ.

Mówienie publiczne amanipulacja
Zdaniem prof. J. Bralczyka w mówieniu publicznym nie
da siê unikn¹æ manipulacji. Manipulacj¹ jest choæby mo-
dulacja g³osu, uœmiechanie siê, ¿eby ktoœ nas polubi³ itp.
Obecnie czêsto zdarza siê, ¿e w imieniu polityków, pro-
ducentów itp. mówi¹ – z ukrycia – zatrudnieni przez nich
profesjonaliœci, co jest te¿ rodzajem manipulacji. 

W sztuce mówienia (retoryce) najwa¿niejsze s¹ dwie
zasady: 1. mówiæ ludziom, a nie do ludzi – dzieliæ siê
swoim myœleniem; 2. myœleæ o tym, o czym mówiê
– wtedy wypowiadane s³owa kojarz¹ siê z nazywanymi
przez nie przedmiotami. Z tego wzglêdu wa¿na jest te¿
wyraŸna wymowa, dziêki której s³uchacze s¹ bli¿ej rze-
czywistoœci, o której jest mowa – chodzi o to, by s³uchacz
pomyœla³ o tym, o czym mówiê, i zrozumia³. Mówienie
publiczne jest realizacj¹ pewnych wzorców, schematów,
wi¹¿e siê z wyborem okreœlonej postawy, dostosowanej
do odczytywanych na bie¿¹co zapotrzebowañ s³uchaczy,

Udane mówienie
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st¹d ró¿ne sposoby mówienia, wykorzystuj¹ce grê into-
nacj¹, pauz¹, akcentem itp.: emocjonalne (charyzmatycz-
ne), patetyczne, tonem kategorycznym, refleksyjnym,
z dystansem emocjonalnym, intelektualnym itp. 

Wybór postawy, sposobu mówienia jest czêsto intu-
icyjny i wi¹¿e siê z widzeniem œwiata. Pod tym wzglêdem
wyró¿nia siê trzy podstawowe wzory mówienia publicz-
nego, odpowiadaj¹ce trzem g³ównym postawom wobec
œwiata:

1. konserwatywny (tu np. jêzyk Koœcio³a, wielkiej lite-
ratury romantycznej, propagandy bogoojczyŸnianej – ha-
s³a: Polska, Rodzina, Bóg, Honor, Ojczyzna);

2. liberalny – przede wszystkim jêzyk politycznej po-
prawnoœci pe³en anglicyzmów, eurojêzyka, s³ów i zwro-
tów przyjêtych arbitralnie; baz¹ mówienia liberalnego jest
epoka oœwiecenia z mówieniem serio, jêzykiem sztucz-
nym, obcym;

3. socjalistyczny – z has³ami równoœci i sprawiedliwo-
œci spo³ecznej, wyra¿anymi w jêzyku propagandy. W za-
le¿noœci od typu s³uchaczy w mówieniu publicznym sto-
suje siê tak¿e wzorzec populistyczny (s³owa potoczne,
wulgarne itp.), jêzyk sukcesu (wyra¿enia optymistyczne,

oddaj¹ce fascynacjê itp.), styl wyk³adu czy kazania. Za-
równo s³uchacz, jak i mówca powinni sobie zdawaæ
sprawê z tego, ¿e wiarygodnoœæ mówcy – na co zwróci³
uwagê prof. J. Bralczyk – nie opiera siê na uczciwo-
œci i kompetencji, lecz na przekonaniu o jego uczciwo-
œci i kompetencji.

Czego nie mówiæ na egzaminie
– Na pewno niedobrze jest manifestowaæ swoj¹ przewa-
gê intelektualn¹ nad egzaminatorem czy prze³o¿onym
– przestrzega prof. J. Bralczyk. – Student, wchodz¹c
na obronê pracy magisterskiej, nie powinien mówiæ
do profesora: „Witam Pana” – przychodz¹cego wita ten,
kto jest ju¿ w pomieszczeniu. Niestosowne s¹ te¿ zwroty
typu: „Profesorze” lub: „Niech profesor…”. Niepoprawne
jest nadu¿ywanie zaimków osobowych, np.: „Ja myœlê,
¿e…”, „Ja s¹dzê, ¿e...”, „Mi siê wydaje, ¿e…” czy: „Ja oso-
biœcie myœlê, ¿e…” (wystarczy czasownik, który w jêzy-
ku polskim wskazuje osobê: „Myœlê / s¹dzê, ¿e…”).
– Trzeba patrzeæ prosto w oczy i mówiæ szczerze – radzi
znawca jêzyka i znakomity mówca. 

Danuta Chodera-Lewandowicz

Czy powstan¹ nowe pañstwa?
Samozwañcze utworzenie pañstwa nie wystarcza,

by sta³o siê ono podmiotem prawa miêdzynarodo-
wego, o czym po sesji zimowej dobrze wiedz¹ studen-
ci pierwszego roku politologii na UAM. By wiedza ta
zbyt szybko nie ulecia³a z g³owy, zdecydowali siê spo-
tkaæ z kolegami z innych uczelni i podyskutowaæ o tej
problematyce. Konferencja „Uznanie pañstwa w œwie-
tle prawa miêdzynarodowego i praktyka stosunków
miêdzynarodowych” zorganizowana 29 marca br.
przez Ko³o Naukowe Stosunków Miêdzynarodowych
Instytutu Nauk Politycznych i Dziennikarstwa UAM
zgromadzi³a ponad sto osób. Prelegenci przybli¿yli ze-
branym problematykê wybranych, zapalnych punktów
globu, w których toczy siê walka o stworzenie nowych
pañstw. Referaty dotyczy³y miêdzy innymi Tureckiej
Republiki Pó³nocnego Cypru, Osetii Pó³nocnej, Abha-
zji, Kurdystanu, Czeczenii, Naddniestrza, Górnego
Karabachu, Tajwanu i Sahary Zachodniej. Zaintereso-
wanie podobn¹ tematyk¹ wzros³o, czego dowodem

jest utworzony w tym roku akademickim kierunek
– stosunki miêdzynarodowe przy INPiD. Choæ konfe-
rencja zorganizowana zosta³a przez „Braæ studenc-
k¹”, w konferencji uczestniczyli równie¿ doktoranci
INPiD, którzy wprowadzali m³odych adeptów do dys-
kusji, pamiêtaj¹c jak oni sami kiedyœ zaczynali swoj¹
„naukow¹ przygodê”. 

Dr Anna Potyra³a, opiekunka Ko³a zauwa¿a, ¿e wie-
le pañstw ma problemy z ruchami separatystycznymi,
które d¹¿¹ do oderwania czêœci terytorium i utworze-
nia w³asnego pañstwa. Wywo³uje to niejednokrotnie
konflikty zbrojne na du¿¹ skalê. 

Po wys³uchaniu interesuj¹cych wyst¹pieñ, nasuwa
siê przykra konstatacja – nadal istniej¹ narody, które
musz¹ walczyæ o w³asne pañstwo, nadal wiele jest
grup etnicznych spieraj¹cych siê o okreœlone teryto-
rium i nie zanosi siê na to, ¿e konflikty na tym tle
wkrótce wygasn¹. Adam Barabasz 

Marcin Piechocki



Senat Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza w Po-
znaniu solidaryzuje siê z przedstawicielami spo³eczno-
œci akademickiej w Polsce, wyra¿aj¹cymi g³êbokie za-
niepokojenie i sprzeciw wobec kszta³tu, jaki przybra³
proces lustracyjny wszczêty pod rz¹dami ustawy
z dnia 18 paŸdziernika 2006 r. o ujawnieniu informacji
o dokumentach bezpieczeñstwa pañstwa z lat 1944
– 1990 oraz o treœci tych dokumentów (Dz. U. nr 48,
poz. 1592 z póŸniejszymi zmianami).

Ustawata ta budzi wiele istotnych zastrze¿eñ o cha-
rakterze konstytucyjnym, które – jak mamy nadziejê -
rych³o rozwa¿y Trybuna³ Konstytucyjny. Wobec przewi-
dzianego w niej obowiazku upowszechniania przez In-
stytut Pamiêci Narodowej dokumentów dotycz¹cych
osób, które kiedykolwiek odnotowane zosta³y jako
wspó³pracuj¹ce z organami bezpieczeñstwa PRL, nie
dostrzegamy celu wymuszania gestu samolustracji i ro-
zumiemy tych, którzy nakaz z³o¿enia tzw. oœwiadczeñ
lustracyjnych odbieraj¹ jako upokarzaj¹cy. Uwa¿amy,
¿e ustawodawca siêgn¹³ po œrodki, u podstaw któ-
rych nie le¿y szacunek, lecz podejrzliwoœæ wobec
obywatela, wbrew konstytucyjnej zasadzie ochrony
czci i dobrego imienia.

Sprzeciw budzi te¿, ¿e z osób kieruj¹cych szko³a-

mi wy¿szymi i placówkami naukowymi, ustawa uczy-
ni³a wykonawcê decyzji politycznych, wbrew trady-
cji i ustawowo zagwarantowanej autonomii i samo-
rz¹dnoœci uczelni.

Uwa¿amy, za konieczne dokonanie trudnych rozli-
czeñ z przesz³oœci¹ umo¿liwiaj¹cych samooczyszcze-
nie œrodowiska akademickiego. Budzi jednak nasz nie-
pokój, ¿e w demokratycznym pañstwie uchwalono
ustawê, która miast przekonywaæ trafnoœci¹ swego ce-
lu i przyjêtych w niej rozwi¹zañ, stawia wielu sposród
nas wobec wyboru, czy podporzadkowaæ siê jej prze-
pisom, czy odmówiæ tej ustawie pos³uszeñstwa
za cenê rezygnacji z pracy na uczelni.

Senat oczekuje, ¿e w³adze rektorskie UAM,
na które spada ciê¿ki obowi¹zek realizowa-
nia ustawy na naszej Uczelni, zrobi¹
wszystko, aby uczyniæ to w sposób po-
zwalaj¹cy na zachowanie autonomii
uczelni i godnoœci jej pracowników.

Przewodnicz¹cy Senatu
Rektor 

Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza
Prof. dr hab. Stanis³aw Lorenc 
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Na Uniwersytecie poznañskim, podobnie jak i w ca³ym œrodowisku naukowym 
i akademickim – trwaj¹ debaty o lustracji i trybie jej przeprowadzania. Temat jest

gor¹cy, niejednoznaczny, wzbudzaj¹cy wiele emocji. Nic dziwnego, ¿e
poszczególne grupy, a tak¿e i pojedyncze osoby daj¹ wyraz swym zró¿nicowanym

opiniom. W uchwa³ach, listach, stanowiskach przedk³adanych rektorowi. Nie sposób
przedstawiæ tu wszystkich. Poni¿ej publikujemy wiêc dwa z przedstawionych

stanowisk: Senatu i Komitetu Zak³adowego „Solidarnoœci„. 
{

Stanowisko Senatu Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza wPoznaniu 
z dnia 26 marca 2007 r. w sprawie tzw. ustawy lustracyjnej

Komisja Zak³adowa NSZZ „Solidarnoœæ
„
Uniwersyte-

tu im. Adama Mickiewicza w Poznaniu z niepokojem
przyjmuje do wiadomoœci Stanowisko Senatu Uniwer-
sytetu im. Adama Mickiewicza w Poznaniu z dnia 26
marca 2007 roku w sprawie tzw. ustawy lustracyjnej.

Mamy  du¿e w¹tpliwoœci czy osoby, które nie z³o¿¹
oœwiadczeñ lustracyjnych mog¹ byæ wzorcami osobo-
wymi dla studentów, czy mog¹ byæ dla nich autoryte-
tami? Studenci przecie¿ na nas patrz¹...

Komisja Zak³adowa NSZZ „Solidarnoœæ
„

UAM w
Poznaniu oœwiadcza, ¿e zdecydowanie popiera ustawê
lustracyjn¹, mimo jej niedoskona³oœci. „Solidarnoœæ

„

czeka³a na ni¹ od 4 czerwca 1989 roku. Nie jesteœmy za
bezwzglêdnymi zwolnieniami pracowników, ale jeste-
œmy za ujawnieniem prawdy. Tego wymaga elementar-
ny szacunek wobec ofiar S³u¿by Bezpieczeñstwa (SB),
która szeroko wykorzystywa³a nawet pozornie niewin-
ne materia³y dostarczane przez jej wspó³pracowników.
Doskonale wiemy, ¿e wiele osób wczeœniej uwik³anych
w komunistyczne uk³ady, w latach '80 wychodzi³o z
tych zale¿noœci i nie zawsze ocena takich osób mo¿e
byæ jednoznaczna. Tym nie mniej bez ujawnienia praw-
dy, zw³aszcza tej bolesnej, nie mo¿emy byæ wiarygodni
dla spo³eczeñstwa zw³aszcza dla m³odzie¿y akademic-

kiej. Zamiast wiêc kwestionowaæ ustawê lustracyjn¹,
Senat UAM w Poznaniu powinien powo³aæ komisjê
historyczn¹, która zajmie siê - tak¿e heroicznymi przy-
padkami tych pracowników UAM w Poznaniu, którym
S³u¿ba Bezpieczeñstwa i Polska Zjednoczona Partia
Robotnicza utrudnia³y karierê, ale których nie z³ama³y,
i tych, którzy wskutek szykan stracili pracê. …

„

Oœwiadczenie niniejsze sk³adamy dlatego, aby dla
wszystkich by³o jasne, ¿e w Uniwersytecie im. Adama
Mickiewicza w Poznaniu zatrudnione s¹ nie tylko
osoby, które kwestionuj¹ lustracjê, ale tak¿e Ci, którzy
j¹ zdecydowanie popieraj¹.

Stanowczo domagamy siê,  by w stosunku do nas
uchwalona ustawa przez Sejm RP  z dnia 18 paŸdzier-
nika 2006 roku o ujawnianiu informacji o dokumentach
organów bezpieczeñstwa pañstwa w latach 1944-1990
oraz treœci tych dokumentów zosta³a skrupulatnie, we
wszystkich  jej punktach zrealizowana, bez oczekiwa-
nia na ewentualne orzeczenie Trybuna³u Konstytucyj-
nego.

W imieniu Komisji Zak³adowej NSZZ  „Solidarnoœæ
„

Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza w Poznaniu
Przewodnicz¹ca

Krystyna Andrzejewska

Oœwiadczenie Komisji Zak³adowej NSZZ „Solidarnoœæ
„

Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza w Poznaniu
z dnia 4 kwietnia 2007 roku 

dotycz¹ce lustracji nauczycieli akademickich w UAM w Poznaniu (fragmenty)
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Sytuacja w poznañskim uniwersytecie, podobnie
jak i w innych uczelniach jest wrêcz zaogniona,
nieprosta. Dla pana szczególnie. To rektor musi
stan¹æ miêdzy pracownikami, powiedzmy niechêt-
nymi temu procesowi, a gor¹cymi zwolennikami

szybkiej lustracji. Fala emocji po obu stronach
roœnie, w miarê zbli¿ania siê do wyznaczo-

nych ustaw¹ terminów. Co w tym dla
pana, osobiœcie jest najtrudniejsze? 

– To, ¿e nie wyobra¿am sobie sytuacji,
w której musia³bym, mia³bym realizuj¹c
zalecenia, a nawet wynikaj¹cy z usta-
wy nakaz – pozbywaæ siê z uczelni
osób, które lustracji wprawdzie nie
neguj¹, ale nie akceptuj¹ przyjêtych
przez ni¹ procedur lustracyjnych. Sta-
wia mnie to wobec sprzecznych
powinnoœci: z jednej strony obowi¹zu-

j¹ce prawo, z drugiej zobowi¹zania
wynikaj¹ce z mojej funkcji i deklarowa-

nych podczas wyborów obietnic, ¿e
zabiegaæ bêdê ze wszystkich si³ o potencja³

naukowy, intelektualny gwarantuj¹cy rozwój
uczelni. Kszta³cimy obecnie 55 000 studentów na

40 kierunkach, w 170 ró¿nych specjalnoœciach. I oto
nagle pozbawiaæ mia³bym studentów nauczycieli, a
nauczycieli pracy? Tego sobie nie wyobra¿am.

Ten proces oczyszczania mia³by jednak dotyczyæ
okreœlonej grupy – tajnych wspó³pracowników. Bez
nich uczelnia sobie poradzi. Mo¿e po prostu prze-
konaæ do lustracji niechêtnych, choæ niewinnych...

– Podzia³ dychotomiczny, który wprowadza ustawa:
na ludzi których oœwiadczaj¹, ¿e œwiadomie nie wspó³-
pracowali z organami bezpieczeñstwa PRL, a tymi, którzy
œwiadomie to czynili – uleg³a jednak powa¿nemu zak³ó-
ceniu i zaciemnieniu. Bo pojawiaj¹ siê i inne grupy osób:
ci którzy nie z³o¿¹ oœwiadczenia, a mam co do nich uza-
sadnione, wrêcz granicz¹c z pewnoœci¹ przypuszczenia,
¿e te osoby nie by³y uwik³ane we wspó³pracê z tajnymi
s³u¿bami specjalnymi PRL. Jest te¿ grupa osób, które nie
wspó³pracowa³y œwiadomie, ale wobec braku informacji
co w zasobach IPN siê znajduje, czuj¹ siê bezradne, nie
wiedz¹c co zrobiæ, by nie zostaæ pos¹dzonym o k³am-
stwo lustracyjne. 

U³omnoœci tej ustawy, zmuszaj¹ ludzi do zmagania
siê z ró¿nymi dylematami, nierzadko naruszaj¹cymi ich
poczucie sprawiedliwoœci i godnoœci. Widzê to w wielu
nadsy³anych do mnie listach, odezwach, stanowiskach.
Mam na przyk³ad list profesora zajmuj¹cego siê prawem
kanonicznym, w którym autor podkreœla miêdzy innymi,
¿e w zwi¹zku z nie wype³nieniem oœwiadczenia, albo te¿

uznania za k³amcê lustracyjnego – z mocy prawa osoby
te powinno siê pozbawiæ prawa wykonywania pracy na
10 lat; jednak¿e po up³ywie tego czasu, nie ulega to
zamazaniu, bo nie jest przecie¿ ustanowione wyrokiem
s¹du... Dalej, jeœli prokurator bêdzie mia³ w¹tpliwoœci –
sprawê skieruje do s¹du, przy czym wystarczy mu sama
w¹tpliwoœæ, bez okazywania jakichkolwiek dowodów na
jej zasadnoœæ. To niektóre z krytycznych uwag. Prawnicy
potrafi¹ znaleŸæ znacznie wiêcej uchybieñ, dyskredytuj¹-
cych ustawê, któr¹ ksi¹dz arcybiskup Tadeusz Pieronek
nazwa³ w wywiadzie telewizyjnym, emitowanym w Wiel-
kanoc: niemoraln¹ i niczego dobrego zrodziæ nie mog¹-
c¹. Nazwa³ j¹ te¿, nieewangieliczn¹, a bêd¹c¹ narzêdziem
politycznym. 

Czyje, zdaniem pana g³osy w Uniwersytecie s¹ sil-
niejsze. Za lustracj¹, czy przeciw niej? 
– Trudno odpowiedzieæ na to pytanie. Organa kole-

gialne, myœlê tu o takich jak rady instytutów, wydzia³ów,
Senat – ani w jednym ze swych podjêtych i sk³adanych
mi uchwa³, nie powa¿y³y potrzeby lustracji. Doceniaj¹ jej
oczyszczaj¹cy charakter i koniecznoœæ rozliczenia siê z
przesz³oœci¹. Natomiast czêœæ spo³ecznoœci uniwersytec-
kiej sygnalizuje (nierzadko w zdecydowany sposób), ¿e
przyjêta ustawa jest aktem „za daleko id¹cym

„
, niejedno-

zncznym, niestarannie przygotowanym i najogólniej
mówi¹c budzi nieufnoœæ. Tak wiêc s¹ osoby, które dekla-
ruj¹, ¿e nie wype³ni¹ tego oœwiadczenia, argumentuj¹c
dlaczego; s¹ te¿ grypy, które lustracji wrêcz siê domaga-
j¹ bez wzglêdu na okolicznoœci.

Podnosz¹ siê g³osy, na przyk³ad w oœwiadczeniu
„Solidarnoœci

„
, ¿e w takiej sytuacji nale¿a³oby

powo³aæ komisjê historyczn¹, badaj¹c¹ przesz³oœæ,
tak¿e niechlubn¹ naszego uniwersytetu.
– Owszem, rozmawia³am o tym z historykami. Nie ma

jednak, jak dot¹d chêtnych, którzy by chcieli tê ogromn¹,
odsuwaj¹c¹ od w³asnej pracy naukowej i dydaktycznej
pracê podj¹æ. A powinni moim zdaniem to zrobiæ histo-
rycy. Bardzo dobrzy i ciesz¹cy siê w œrodowisku wielkim
zaufaniem niezbêdnym przy przeprowadzaniu takiej
operacji. 

PrzejdŸmy do konkluzji
– Du¿o niepotrzebnych skojarzeñ i zawirowañ

wokó³ tematu lustracji na uniwersytecie powoduj¹ te¿
media, poprzez sensacyjne tytu³y. T¹ drog¹ posz³a w
œwiat wiadomoœæ, ¿e „uniwersytet jest przeciw lustracji

„
.

To ewidentna nieprawda. Powtórzê wiêc jeszcze raz
(po raz pierwszy swoje stanowisko wyraziliœmy w
koñcu lutego 2006): w ¿adnym z powa¿nych, otrzyma-
nych przeze mnie stanowisk cia³ kolegialnych nie
odrzucano istoty i potrzeby lustracji. Sprzeciw natomiast
budzi opieranie tak powa¿nego przedsiêwziêcia na
ustawie pe³nej b³êdów i usterek. Nie powinna byæ ona
w takiej formie narzêdziem dla tak trudnego tematu,
jakim jest lustracja. 

Dziêkujê za rozmowê

lu
st
ra
cj
a

Lustracja tak, ale...
Z rektorem UAM, 
prof. Stanis³awem
Lorencem rozmawia
Jolanta Lenartowicz
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W rozmowie z prorektorem ds. studenckich, 
prof. dr. hab. Kazimierzem Przyszczypkowskim 
o formach promocji UAM pad³ przyk³ad klasy aka-
demickiej w Strzelnie jako formy reklamy studiów
akademickich. Jak w praktyce wygl¹da wspó³pra-
ca ze szko³¹ œredni¹?
– To jest nowa aktywnoœæ, której tak naprawdê dopie-

ro siê uczymy! Oferujemy trzy formy aktywnoœci dla
uczniów. Pierwsza polega na tym, ¿e m³odzie¿ przyje¿-
d¿a do nas, do Uniwersytetu, aby uczestniczyæ w specjal-
nie dla nich przygotowanych wyk³adach i æwiczeniach,
szczególnie laboratoryjnych. Druga forma polega na tym,
¿e nauczyciele akademiccy jad¹ do szko³y, w tym przy-
padku do liceum w Strzelnie, z wyk³adami b¹dŸ zajêcia-
mi warsztatowymi. Trzecia forma naszego oddzia³ywania
na miejscowych uczniów polega na mo¿liwoœci uczestni-
czenia w ró¿nego rodzaju przedsiêwziêciach organizo-
wanych przez UAM, do których nie mieliby dostêpu. S¹
to konferencje naukowe lub dydaktyczne, seminaria stu-
denckie, doktoranckie itp. 

Klasa akademicka jest znakomit¹ form¹ oddzia³ywa-
nia Uniwersytetu na to wszystko, co dzieje siê w obrêbie
szko³y œredniej, nie tylko w kontekœcie programu naucza-
nia i metod dydaktycznych, ale tak¿e promowania naszej
oferty edukacyjnej. Pragnê podkreœliæ, ¿e najs³abszym
ogniwem w ca³ej strukturze informowania o ofercie aka-
demickiej jest brak rozumienia podstawowych pojêæ
zwi¹zanych z edukacj¹ na uczelni wy¿szej.  

A wiêc ta reklama jest ci¹gle potrzebna?
– Dzisiaj jest oczywiste, ¿e liczba miejsc oferowanych

przez wszystkie 430 uczelnie w Polsce wielokrotnie prze-
kracza liczbê kandydatów na studia. Czyli tak naprawdê,
kszta³cenie akademickie sta³o siê produktem w rozumie-
niu handlowym. Proszê mnie dobrze zrozumieæ: my nie
musimy siê obawiaæ na Uniwersytecie jakiœ znacz¹cych
niedoborów kandydatów na studia – nam zale¿y, aby
na nasze studia przyszli najlepsi. 

Jak trójstopniowy system kszta³cenia wp³ynie
na jakoœæ kszta³cenia?
– Trójstopniowy model studiów ma byæ antidotum

na masowoœæ studiów. Mówi¹c najproœciej: studia I stopnia
praktycznie dla wszystkich, którzy tego chc¹. Niewielkiej
czêœci, najlepszym absolwentom studiów I stopnia, nale¿y
daæ mo¿liwoœæ kontynuacji kszta³cenia na studiach II stop-
nia (magisterskich). A tym absolutnie najlepszym daæ mo¿-
liwoœæ zrobienia doktoratu. Ten trzeci etap kszta³cenia
na wielu renomowanych uczelniach ju¿ dobrze funkcjonu-
je, studia doktoranckie ci¹gle ciesz¹ siê du¿ym presti¿em. 

Czyli uczelnia na poziomie studiów I stopnia
powinna zapewniæ zdobycie zawodu absolwentowi.
Czy nie k³óci siê to z ide¹ studiów uniwersytec-
kich, która przecie¿ zak³ada pewn¹ wielostronnoœæ
oferowanej wiedzy?
– To jest podstawowe pytanie – kogo powinniœmy

kszta³ciæ w XXI wieku? Z jednej strony powinniœmy bowiem
kszta³ciæ intelektualne elity. Ale z drugiej strony, równolegle,
powinniœmy kszta³ciæ wysokiej klasy specjalistów, przedsta-
wicieli tzw. zawodów eksperckich. Socjologowie zajmuj¹cy
siê rynkiem pracy przewiduj¹, ¿e w najbli¿szych latach
przede wszystkim zwiêkszy siê zapotrzebowanie na specja-
listów potrafi¹cych transformowaæ wiedzê z oœrodków na-
ukowych do spo³eczeñstwa – zawody eksperckie s¹ tego
znakomitym przyk³adem. Zatem uniwersytet powinien ci¹-
gle prowadziæ studia w takich dziedzinach jak fizyka (do-
œwiadczalna lub teoretyczna), matematyka, chemia czy lite-
ratura, z drugiej zaœ powinny byæ prowadzone studia w za-
wodach eksperckich, które dadz¹ m³odemu cz³owiekowi
dobre prze³o¿enie na rynek pracy. Optyk okularowy czy
optometrysta to jest ekspert, który potrafi prze³o¿yæ zdoby-
t¹ w trakcie studiów wiedzê – mówi¹c lapidarnie – na na-
sze dobre widzenie. Wiele dziedzin gospodarki nie jest ci¹-
gle gotowych na przyjêcie fizyka doœwiadczalnego czy bio-
loga molekularnego, ale s¹ wystarczaj¹co gotowi, aby przy-
j¹æ optyka okularowego czy fizyka medycznego. 

Jak¹ ofertê edukacyjn¹ przygotowa³ Wydzia³ Fizyki?
– Wydzia³ Fizyki proponuje kandydatom 4 kierunki stu-

diów podzielone na 10 specjalnoœci. Dwa pochodz¹ z tzw.
listy kierunków studiów, które w Polsce s¹ prowadzone: s¹
to astronomia i fizyka oraz dwa tak zwane kierunki autono-
miczne, których prowadzenie jest ogromn¹ nobilitacj¹ dla
wydzia³u. S¹ to – akustyka i zupe³nie nowy kierunek stu-
diów: biofizyka. Przygotowaliœmy miêdzy innymi takie spe-
cjalnoœci jak astronomia i zastosowania sztucznych sateli-
tów. Absolwent tych studiów zapewne z powodzeniem
znajdzie pracê np. w firmie zajmuj¹cej siê produkcj¹ sateli-
tarnych map drogowych. Na kierunku akustyka mamy dwie
specjalnoœci, których absolwenci s¹ bardzo dobrze przyjmo-
wani na rynku pracy: s¹ to protetyka s³uchu i ochrona
przed ha³asem oraz re¿yseria dŸwiêku. Na kierunku fizyka
proponujemy jako jedn¹ ze specjalnoœci nanotechnologiê,
gdy¿ wiemy, ¿e w najbli¿szych latach fizyka bêdzie bardzo
dynamicznie siê rozwija³a przede wszystkim w zakresie po-
zyskiwania i badania w³asnoœci nowych materia³ów. Oczy-
wiœcie, oprócz tego proponujemy specjalnoœci bardzo aka-
demickie, przygotowuj¹ce przede wszystkim do pracy na-
ukowej: fizyka teoretyczna, fizyka doœwiadczalna czy biofi-
zyka molekularna. Dziêkujê za rozmowê

Uniwersytet 
na progu 
przemian
– Ludzie nie rozumiej¹, dlaczego jedna uczelnia nazy-
wa siê uniwersytetem, a inna akademi¹ – a za tym id¹
olbrzymie kompetencje. Aby nazwaæ uczelniê uniwersy-
tetem, trzeba mieæ prawo nadawania stopnia nauko-
wego doktora w co najmniej dwunastu dyscyplinach,
a ¿eby szko³a nazywa³a siê akademi¹ – tylko w dwóch.
To s¹ olbrzymie dysproporcje.

O formach promocji oferty edukacyjnej UAM z prof.
UAM dr. hab. Ryszardem Naskrêckim, dziekanem
Wydzia³u Fizyki rozmawia Magdalena Zió³ek 
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Orchidee, czyli storczyki, to jedne z roœlin, które ze
wzglêdu na egzotyczne piêkno, bogactwo kszta³-
tów, barw i zapachów wzbudzaj¹ wielkie zainte-

resowanie wœród ludzi. W Polsce wystêpuje ok. 50 gatun-
ków storczyków, tymczasem w mniejszym ni¿ po³owa
naszego kraju Ekwadorze (Ameryka Po³udniowa) do-
tychczas opisano ponad 4400, a ci¹gle odkrywa siê tam
nowe gatunki, a nawet rodzaje, co stawia ten niewielki
andyjski kraj na pierwszym miejscu w œwiecie. Niestety,
równoczeœnie ka¿dego roku wiele gatunków znika
na zawsze – w po¿arach, pod ko³ami maszyn przecinaj¹-
cych nowe drogi w niedostêpnych do niedawna rejo-
nach. – Ten œwiat przemija bezpowrotnie – zauwa¿y³
z ¿alem krakowski podró¿nik, fotograf i mi³oœnik roœlin,
a zw³aszcza orchidei, Tadeusz Kusibab. Zdobytymi pod-
czas szeœciu wypraw do Ekwadoru obserwacjami dzieli³
siê podczas otwarcia wystawy autorskich fotografii unika-
towych kwiatów oraz podczas wyk³adu w pawilonie eks-
pozycyjno-dydaktycznym Ogrodu Botanicznego UAM
(30.03.2007 r.).

Baletki, krasnoludki, ma³pki…
Storczyki wystêpuj¹ na po³udniowo-wschodnich i za-
chodnich zboczach Andów, gdzie panuje odpowiedni
dla tych roœlin klimat – du¿a wilgotnoœæ, w dzieñ
ok. 25oC, w nocy do minus 10oC. Zbocza poorane s¹ g³ê-
bokimi dolinami powulkanicznymi, st¹d bardzo wiele ga-
tunków endemicznych, wystêpuj¹cych wy³¹cznie w da-
nym miejscu. Tote¿ jeœli po¿ar z przyczyn naturalnych
lub wywo³any przez cz³owieka strawi dany fragment la-
su, rosn¹ce tylko w tym miejscu storczyki danego gatun-

ku czy rodzaju gin¹ bezpowrotnie. Równie niszcz¹co
dzia³aj¹ na storczyki i inne roœliny, d³ugotrwa³e ulewne
deszcze, powoduj¹ce wielkie osuwiska Wiele gatunków
to maleñkie, kruche roœliny (najmniejsze maj¹ zaledwie
kilka cm, a kwiaty 3-4 mm!), przyczepione do spróchnia-
³ych konarów drzew (epifity), które s¹ prawie niewidocz-
ne dla oka ludzkiego. Czêsto bywa tak, ¿e roœlina roœnie
na jednym drzewie, a kwiatostan usadowiony jest na zu-
pe³nie innym, co utrudnia rozpoznawanie gatunków.
Niektóre storczyki naziemne osi¹gaj¹ wysokoœæ nawet 4-
5 metrów. 

Jak niezwyk³e kszta³ty i barwy mog¹ mieæ storczyki,
przekonaæ siê mo¿na ogl¹daj¹c wystawê 120 fotografii
Tadeusza Kusibaba. Niektóre kwiaty przypominaj¹ wy-
tworne suknie balowe z postrzêpionymi falbankami, in-
ne nasuwaj¹ skojarzenia z gromad¹ pogodnych… kra-
snoludków w oryginalnych czapeczkach, jak np. zaled-
wie kilkucentymetrowe Dracula felix, inne wygl¹daj¹ jak
¿ó³ciutkie dojrza³e banany (np. Pleurotholis thysana),
jeszcze inne zwisaj¹ niczym stadko… nietoperzy (Dracu-
la ophioceps). Niezwykle oryginalne jest te¿ Phagmipe-
dium walissi – przypominaj¹ce baletki b¹dŸ buciki dzie-
ciêce ze zwisaj¹cymi, delikatnie skrêconymi wst¹¿eczka-
mi. Bywaj¹ te¿ roœliny i kwiaty pokryte niczym szronem
maleñkimi w³oskami. Z rzadkich gatunków prezentowa-
nych na wystawie na uwagê zas³uguje te¿ Colianthes
– storczyk niesamowicie pachn¹cy, przyci¹gaj¹cy owady,
które uwiedzione zapachem wpadaj¹ do „wiaderka”
z py³kiem, a próbuj¹c wygramoliæ siê z nich, zapylaj¹ ro-
œlinê (wiele gatunków zapylaj¹ kolibry).

Danuta Chodera-Lewandowicz

Gin¹cy œwiat storczyków
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Od tego roku obowi¹zuje nowy, trójstopniowy
model studiów – jakie konkretne zmiany niesie to 
w procesie nauczania?
– Przede wszystkim studia staj¹ siê bardziej zró¿nico-

wane, studenci mog¹ wybieraæ w toku studiów dwa od-
mienne kierunki, np. na etapie I stopnia mog¹ podj¹æ stu-
dia na kierunku humanistycznym, a na II mo¿e to byæ coœ
zupe³niej innego. W praktyce studenci wybieraj¹ raczej
pokrewne dziedziny. Trójstopniowoœæ stwarza mo¿liwoœæ
wiêkszej mobilnoœci studentów. Studenci nie s¹ ju¿ przy-
wi¹zani do jednego kierunku przez 5 lat. Poza tym
w okresie 3-letnim ³atwiej studentowi, ale te¿ i nam
uwzglêdniæ wyzwania rynku pracy. Studia dwustopniowe
w wiêkszym stopniu uwzglêdniaj¹ tzw. kompetencje wy-
ró¿niaj¹ce, zwi¹zane z danym profilem zawodowym,
a tak¿e póŸniej z obszarem aktywnoœci zawodowej.
Z drugiej strony, nie da siê ukryæ, ¿e studia s¹ teraz dro¿-
sze, praktyki studenckie sprawiaj¹, ¿e uczelnie musz¹ wy-
gospodarowaæ wiêcej œrodków z w³asnych dochodów. 

Od zesz³ego roku rekrutacje przeprowadzane s¹
na wydzia³ach. W jakim stopniu usprawnia to pro-
ces przyjmowania na studia?
– Zmierzamy w kierunku systemu elektronicznej reje-

stracji kandydatów na studia. To spowoduje, ¿e na dobr¹
sprawê z kandydatem, w toku ca³ej rekrutacji, nie bêdzie-
my mieæ osobistego kontaktu. On pojawi siê, ju¿ jako
student I roku, w paŸdzierniku. Proszê zauwa¿yæ, ¿e
na niewielu kierunkach studiów taki kontakt bezpoœred-
ni jest konieczny. S¹ to kierunki, gdzie wymagane s¹ ja-
kieœ dodatkowe zdolnoœci – mam tu na myœli, np. kierun-
ki artystyczne. W wiêkszoœci przypadków zdajemy siê
na wyniki œwiadectwa maturalnego. Jednak doœwiadcza-
j¹c praktyk Ministerstwa Edukacji Narodowej chcemy,
aby kandydat na studia mia³ zdan¹ maturê, nie przyjmu-
jemy osób, które maturê zda³y w wyniku amnestii og³o-
szonej przez Ministra. Niedopuszczalna jest sytuacja,
w której ktoœ koñczy studia, nie maj¹c zdanej matury.
Trudno, aby ukoñczy³ jakikolwiek kierunek studiów,
a by³ analfabet¹ z zakresu kultury jêzyka polskiego. 

Czy zatem nowa matura jest utrudnieniem 
w procesie rekrutacji?
– Jest ona u³atwieniem, choæ zdajemy sobie sprawê,

¿e wyniki nauczania w szko³ach ponadgimnazjalnych
– które od jakiegoœ czasu s¹ zewnêtrznie oceniane – nie
s¹ jakimœ obiektywnym wskaŸnikiem kompetencji kan-
dydata na studia. Ten system musi siê sprawdziæ. On

upraszcza rekrutacjê, bo mo¿e nas wyrêczyæ elektroni-
ka. Choæ i tutaj pojawiaj¹ siê problemy, poniewa¿ kan-
dydaci mog¹ aplikowaæ na wiêcej ni¿ jeden kierunek
studiów. W ubieg³ym roku mieliœmy tak¹ sytuacjê, ¿e
na kierunkach bardzo obleganych, gdzie by³o nawet 20
kandydatów na jedno miejsce, okazywa³o siê, ¿e s¹ nie-
dobory. W tym roku w pewien sposób zabezpieczyli-
œmy siê przed tak¹ sytuacj¹ – procedura przyjêcia bê-
dzie trwa³a tak d³ugo, a¿ nie dope³nimy listy. Musimy
zmieniæ metodologiê procedury rekrutacyjnej. 

Zaczê³y siê Drzwi Otwarte. Czy obecnie, 
w momencie, gdy student za przyczyn¹ Internetu 
ma prawie nieograniczony dostêp do informacji,
taka inicjatywa jest konieczna? 
– To jest nowy problem, który pojawi³ siê w tym ro-

ku. Oczywiœcie, m³odzie¿ z Poznania i z okolic doskona-
le orientuje siê w kierunkach studiów. Ale my organizu-
jemy Drzwi Otwarte nie tyle, aby zaznajomiæ m³odzie¿
z procesem rekrutacyjnym, ale aby zapoznaæ z wydzia-
³em, ¿eby zobaczy³a sale wyk³adowe, laboratoria. Jest te¿
wiêksza mo¿liwoœæ spotkania siê z pracownikami, z w³a-
dzami dziekañskimi czy w³adzami instytutu. To s¹ te do-
datkowe aspekty, które mog¹ byæ nieobojêtne przy wy-
borze studiów. Dla wielu osób Poznañ jest metropoli¹
nie tak ³atwo dostêpn¹. Stworzenie takiej mo¿liwoœci
przyjazdu na uczelniê uwa¿amy za wa¿ne.

Jak zatem w obecnych czasach UAM promuje
swoj¹ ofertê edukacyjn¹?
– Coraz czêœciej staramy siê docieraæ do szkó³, a wiêc

nie tyle oczekujemy, ¿e kandydat na studia sam przyjdzie
do nas, na wydzia³, na Uniwersytet, ale wysy³amy mate-
ria³y bezpoœrednio do szkó³. Zak³adamy, ¿e to jest najlep-
sza promocja – musimy walczyæ o kandydatów na studia
dlatego, ¿e absolwenci coraz czêœciej wybieraj¹ uczelnie
zagraniczne. Nasza m³odzie¿ zna bardzo dobrze jêzyki
obce, a wiêc tej bariery jêzykowej tutaj nie ma. Od d³u¿-
szego czasu bierzemy udzia³ w Targach Edukacyjnych
odbywaj¹cych siê w ró¿nych miejscowoœciach, tak¿e po-
za rejonem naszego oddzia³ywania. Form¹ promocji s¹
te¿ tzw. klasy akademickie. Niedawno by³em w Strzelnie,
gdzie stworzona zosta³a klasa akademicka dziêki Wydzia-
³owi Fizyki. Wspó³praca ta przynosi wymierne efekty.
K³adziemy nacisk bardziej na pracê organiczn¹ ni¿ na re-
klamê. Fizyka jest przyk³adem takiej w³aœnie pracy orga-
nicznej i pokazuje, ¿e jest to skuteczna forma.

Dziêkujê za rozmowê

Nowe wyzwania 
nowej rekrutacji
–Zmienia siê rynek pracy i jest to nieobojêtne
przywyborze kierunku studiów. Kandydaci nastudia
czêsto naDniach Otwartych czy Targach Edukacyjnych
pytaj¹, co bêdê robiæ poukoñczeniu tego w³aœnie
kierunku studiów? Nastudia patrz¹ bardzo pragmatycznie,
aUniwersytet nie jest dokoñca uczelni¹ zawodow¹. Jako
uczelnia musimy byæ bardzo elastyczni i otwarci naci¹g³e
doskonalenie siê. Odchodzimy odw¹sko profilowanego
kszta³cenia na rzecz kszta³cenia otwartego 
–zprof. dr. hab. Kazimierz Przyszczypkowski, prorektorem
ds. studenckich, rozmawia Magdalena Zió³ek
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Pierwsze spotkania z kandydatami na studia odby³y
siê ju¿ na socjologii i filozofii, niebawem odbêd¹
siê kolejne. Postanowiliœmy podpytaæ o prognozy

na zbli¿aj¹c¹ siê rekrutacjê. W Instytucie Filozofii nastro-
je by³y raczej pozytywne. Mimo obaw frekwencja dopi-
sa³a: osoby, które przysz³y, by³y zainteresowane i aktyw-
nie uczestniczy³y w spotkaniu. Wœród najczêœciej zada-
wanych pytañ pada³o to o sferê przysz³ej aktywnoœci za-
wodowej. M³odzi ludzie mogli us³yszeæ, ¿e „filozofia jest
dziedzin¹ nauki, która uczy sztuki nieustannego kszta³ce-
nia siê, zaœ mo¿liwoœci zawodowe jej adeptów przejawia-
j¹ siê na wszystkich szczeblach aktywnoœci spo³ecznej:
pocz¹wszy od sfer rz¹dowych i samorz¹dowych, a skoñ-
czywszy na pracownikach komisu samochodowego…”. 

Pytania dotycz¹ce umiejêtnoœci zawodowych pada³y
równie¿ na spotkaniu z pracownikami Instytutu Socjolo-
gii. M³odzie¿ obecnie bardzo pragmatycznie wybiera kie-
runek studiów, chce wiedzieæ, czego mo¿e siê spodzie-
waæ po ich ukoñczeniu. – Przez pierwsze dwa lata s¹ to
pi¹tki i czwórki – mówi dr Aldona ¯urek, zastêpca ds. dy-
daktycznych Instytutu Socjologii – im wy¿ej, tym te oce-
ny s¹ gorsze, ale praca magisterska zwykle broniona jest
na pi¹tkê. Wi¹¿e siê to z faktem, ¿e m³odzie¿ przychodzi
na studia, aby zdobyæ nie tyle zawód, co dyplom. Dlate-
go bardzo szybko ju¿ w trakcie studiów znajduje pra-
cê i pnie siê po szczeblach zawodowej kariery, co jest,
niestety, widoczne w ocenach.

Zadawane na spotkaniu pytania dowodzi³y, ¿e m³o-
dzie¿ by³a dobrze zorientowana w niuansach egzamina-
cyjnych i przychodz¹c na spotkanie chcia³a zapoznaæ siê
z kadr¹ naukow¹ wydzia³u. Chocia¿ byli te¿ tacy, którzy
na Drzwi Otwarte wys³ali rodziców! Na socjologii fre-
kwencja raczej nie dopisa³a. Prawdopodobnie „zawini³y”
odbywaj¹ce siê wczeœniej Targi Edukacyjne. Co ciekawe,
na spotkaniach zarówno w Instytucie Socjologii,
jak i w Instytucie Filozofii nie by³o pytañ o nowy model
studiów, mimo ¿e prowadz¹cy spotkania wyjaœniali posta-
nowienia Deklaracji Boloñskiej. Prof. Roman Kubicki, dy-
rektor ds. studenckich Instytutu Filozofii, t³umaczy to fak-
tem, ¿e m³odzie¿ najpierw chce „zadomowiæ siê” na wy-
branym kierunku, a dopiero póŸniej bêdzie zainteresowa-
na korzyœciami p³yn¹cymi z nowej organizacji systemu
nauczania.

Na pytanie o celowoœæ takich imprez, prof. Kubicki
odpowiada: – To taki przyjemny atawizm. My jako kadra
uniwersytecka potrzebujemy takich spotkañ, aby okreœliæ
siê wobec wymagañ kandydatów na studia. Znacznie
bardziej krytycznie rolê Drzwi Otwartych ocenia dziekan
Wydzia³u Fizyki, prof. Ryszard Naskrêcki. Jego zdaniem
znaczenie tej imprezy zdewaluowa³o siê, poniewa¿ ist-
niej¹ inne, lepsze formy docierania do m³odzie¿y. Jako
przyk³ad podaje lawinowo rosn¹c¹ liczbê odwiedzin
strony internetowej Wydzia³u Fizyki. – Jeœli kandydat wej-
dzie na nasz¹ stronê, w ci¹gu 15 minut mo¿e uzyskaæ
wszystkie interesuj¹ce go informacje – mówi.

Na psychologii trwaj¹ przygotowania nie tyle
do Drzwi Otwartych, co do zbli¿aj¹cej siê rekrutacji.
Od zesz³ego roku ciê¿ar obowi¹zków egzaminacyjnych
zosta³ przesuniêty na wydzia³y, na psychologii nabór bu-
dzi tym wiêksze emocje, bowiem bêdzie siê odbywa³
w sposób elektroniczny. Na pewno bêdzie wymaga³o to
zaanga¿owania ze strony wszystkich pracowników. – Po-
za tym boimy siê przeci¹¿eñ systemu; co bêdzie, jak
wszyscy w tym samym czasie bêd¹ chcieli sprawdziæ
swoje wyniki? – zastanawiaj¹ siê pracownice dziekanatu.

Na socjologii wiêksze emocje budzi sama matura.
Fakt, ¿e maturzysta musi tak d³ugo czekaæ na wyniki eg-
zaminów, jest kuriozalny. Poza tym, zmieniaj¹ca siê z ro-
ku na rok forma matury te¿ nie pozostaje bez wp³ywu
na procedurê egzaminacyjn¹. – W tej chwili dezaktuali-
zuje siê podzia³ na „now¹” i „star¹” maturê – mówi dr
Aldona ¯urek. – To dodatkowo komplikuje procedury
egzaminacyjne i sposób naliczania punktów. 

Oceniaj¹c frekwencjê na Drzwiach Otwartych trudno
wyrokowaæ o liczbie kandydatów na dany kierunek.
Na pewno nie jest ona miarodajna. Studenci przychodz¹c
na wydzia³y raczej chyba chc¹ oswoiæ siê z realiami,
przekonaæ, jak wygl¹da miejsce, z którym zwi¹¿¹ siê
na najbli¿sze lata. Drzwi Otwarte przesta³y pe³niæ rolê in-
formacyjn¹ – w tym wzglêdzie Uniwersytet promuje siê
na wielu innych p³aszczyznach, pocz¹wszy od Internetu,
poprzez Targi Edukacyjne, Wyk³ady Otwarte, a skoñ-
czywszy na klasach akademickich. Drzwi Otwarte zaczê-
³y pe³niæ rolê bardziej „towarzysk¹”. M³odzi ludzie nie tyl-
ko maj¹ okazjê poznaæ budynek, ale tak¿e nawi¹zaæ
kontakty wœród rówieœników. Magdalena Zió³ek

Drzwi Otwarte wdobie
Uniwersytetu otwartego 
Jak co roku uczelnia uchyli³a drzwi, aby przywitaæ kandydatów na studia 
- ale w tym roku jakby inaczej, z mniejszymi oczekiwaniami. 
Mo¿e pora zastanowiæ siê, czy w dobie aktywnej promocji Uniwersytet potrzebuje
uchylania drzwiczek, skoro podwoje stoj¹ od dawna otworem? 
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Uniwersytet zachêca jednak wychowanków organi-
zuj¹c szkolenia i konferencje na temat przedsiê-
biorczoœci. Absolwenci i studenci zak³adaj¹c firmy

popisuj¹ siê du¿¹ fantazj¹. Powsta³a ju¿ m.in. szko³a tañca
dla starszych osób, zak³ad fotograficzny i pracownia rêko-
dzie³a. Marek Polaszewski (IV rok etnologii) i Mateusz Le-
oñski (V rok socjologii) za³o¿yli firmê, która realizuje filmy
szkoleniowe i dokumentalne oraz reklamy. – Wczeœniej
robiliœmy wspólnie serwis spo³ecznikowski Pabliszer.pl,
ale pomys³ na w³asn¹ dzia³alnoœæ chodzi³ mi ca³y czas
po g³owie – wspomina Mateusz. Ch³opcy przeczytali og³o-
szenie o studenckim inkubatorze przedsiêbiorczoœci. Wy¿-
sza Szko³a Komunikacji i Zarz¹dzania proponowa³a oso-
bom z dobrym biznesplanem pomieszczenie na firmê.
– Nasz plan oddaliœmy z pe³nym przekonaniem, ¿e jest
œwietny. Oczywiœcie od razu przepad³ – œmieje siê dziœ Ma-
teusz. – Nawet nazwê wybraliœmy sobie fataln¹. „Leopold”,
co by³o skrótem od naszych nazwisk. Ale nie poddawali-
œmy siê.

Niepowodzenie
Nie ka¿da walka o w³asn¹ firmê koñczy siê jednak suk-
cesem. Agata Szaroleta, studentka Wydzia³u Historyczne-
go razem z ch³opakiem chcia³a za³o¿yæ przedsiêbiorstwo
transportowe: – Zbadaliœmy mo¿liwoœci na rynku lokal-
nym w Œrodzie Wlkp., mieliœmy chêtnych klientów – t³u-
maczy dziewczyna. Pozostawa³o kupienie samochodu
dostawczego. By otrzymaæ auto, potrzebne by³o po-
œwiadczenie posiadacza du¿ej firmy. – ZnaleŸliœmy oso-

bê, która siê na to zgodzi³a. Potem jednak przek³ada³a
swoj¹ decyzjê i przek³ada³a. Có¿, dziœ wiem czemu. Tam-
ten pan ma obecnie 400 tys. d³ugu i siê ukrywa – mówi
z sarkazmem Agata. – Plany, papierkowa robota posz³y
na marne. Najgorsze by³o rozczarowanie, ¿e byliœmy bli-
sko celu. Obecnie Agata koñczy studia, pracuje w firmie
produkuj¹cej elementy wykoñczenia wnêtrz i o w³asnym
biznesie na razie nie myœli. – Przedsiêbiorczoœæ studen-
tów na szersz¹ skalê to niewypa³ – twierdzi. – Mo¿na ro-
biæ coœ na boczku, ale raczej siê z tego nie wy¿yje.

600 stron
Tymczasem inna myœl przyœwieca³a Markowi i Mateuszo-
wi. – Z nowym pomys³em poszliœmy do portalu tuTej.pl.
Chcieliœmy rozszerzyæ go o telewizjê internetow¹. W³aœci-
ciel wyrazi³ zainteresowanie, a nam wydawa³o siê, ¿e je-
steœmy kimœ. Po kilku spotkaniach pozosta³y nam jednak
mi³e wspomnienia, a nie praca – ¿artuj¹ ch³opacy.
Na w³asn¹ rêkê zrobili wiêc stronê internetow¹ swojej
nowej spó³ki cywilnej „Kamereon Media”. – Strona by³a
straszna – krêci g³ow¹ Marek. – Z okropnym logo i jesz-
cze gorszym has³em: „Szybcy i Tani”. Potem porz¹dne lo-
go zaprojektowa³ dziadek Mateusza. Do wspó³pracy stu-
denci zaprosili znajomych, którzy zajmowali siê robie-
niem filmów, m.in. monta¿em. Jedna z kole¿anek pod-
powiedzia³a, ¿e mog¹ staraæ siê o dotacjê unijn¹ w wy-
sokoœci do 20 tys. z³. Po szkoleniach wspólnicy nocami
pisali szczegó³owe biznesplany: – Mieliœmy chwile zw¹t-
pienia, zw³aszcza, kiedy chodziliœmy po zaœwiadczenia

Gdy ponad rok temu Poznañski Park Naukowo-Tech-
nologiczny Fundacji UAM i Wydzia³ Dzia³alnoœci Gospo-
darczej Urzêdu Miasta Poznania rozpoczyna³y realizacjê
projektu „Opracowanie modelu wspierania przedsiê-
biorczoœci akademickiej w Wielkopolsce” - przeprowa-
dzenie kompleksowych badañ œrodowiska akademic-
kiego w Wielkopolsce by³o jeszcze w sferze planów.
1 marca br. na terenie Miêdzynarodowych Targów Po-
znañskich odby³a siê konferencja, na której podsumo-
wano ca³e przedsiêwziêcie i przedstawiono propozycje
wsparcia postaw przedsiêbiorczych wœród studentów,
absolwentów i pracowników naukowych.

Tworz¹c projekt uznano, ¿e aby móc skutecznie po-
magaæ, nale¿y poznaæ realia funkcjonowania i potrzeby
œrodowiska akademickiego. Przeprowadzenie badañ
zosta³o zlecone firmie Public Profits. Chc¹c uzyskaæ jak
najpe³niejszy obraz zagadnienia, dokona³a ona kom-
pleksowej diagnozy stanu przedsiêbiorczoœci akademic-
kiej w Poznaniu i Wielkopolsce, przeprowadzi³a analizê
dzia³añ realizowanych w krajach europejskich i na tej
podstawie zaproponowa³a model wspierania przedsiê-
biorczoœci akademickiej w naszym regionie.

Wyniki badañ zaprezentowano podczas konferencji
„Przedsiêbiorczoœæ akademicka w Wielkopolsce – stan
obecny i perspektywy”, podsumowuj¹cej dzia³ania w ra-
mach projektu. Na spotkaniu, które zgromadzi³o po-

nad 100 osób, na temat przedsiêbiorczoœci akademic-
kiej wypowiadali siê m.in. Prezydent Miasta Poznania
Ryszard Grobelny, Prezes Fundacji UAM, prof. dr hab.
Bogdan Marciniec oraz przedstawiciele w³adz rz¹do-
wych i samorz¹dowych, uczelni wy¿szych, biznesu i jed-
nostek wsparcia. 

Projekt dowiód³ m. in., ¿e w œwiadomoœci badanych
przedsiêbiorczoœæ akademicka jest rozumiana jako
edukacja do przedsiêbiorczoœci; wspieranie m³odych
przedsiêbiorstw zak³adanych przez osoby zwi¹zane ze
œrodowiskiem akademickim lub transfer wiedzy i tech-
nologii z uczelni do gospodarki. Co wiêcej zjawiskiem
przedsiêbiorczoœci akademickiej w niewielkim stopniu
zainteresowane s¹ zarówno uczelnie, jak i biznes. Pod-
czas badañ respondenci wskazywali tak¿e, ¿e proble-
mem jest s³abo rozwiniêta sieæ oœrodków wspierania
przedsiêbiorczoœci akademickiej. 

Wobec takich faktów kluczowe znaczenie ma zestaw
instrumentów wsparcia rekomendowanych podczas
konferencji. Podzielono je na dwie grupy – do „miêk-
kich” zaliczono dzia³ania maj¹ce na celu przezwyciê¿e-
nie barier tkwi¹cych w mentalnoœci œrodowiska. Nato-
miast do „twardych” propozycje, dziêki wprowadzeniu
których poprawi siê m.in. infrastruktura i rozwiniête zo-
stan¹ materialne formy wsparcia przedsiêbiorczoœci
akademickiej. 

Propozycje dla przedsiêbiorczych

Na w³asny rachunek
Student, który pracuje, uprawia zawodowo sport czy udziela siê w wolontariacie
nikogo dziœ nie zaskakuje. Zdziwienie budz¹ jednak œmia³kowie, którzy ju¿ podczas
studiów otwieraj¹ w³asne firmy. Zw³aszcza, ¿e droga od pomys³u do realizacji 
bywa krêta. I nie zawsze zakoñczona powodzeniem.
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do urzêdów. Gdy sk³adaliœmy dokumentacjê, mia³a po-
nad 600 stron. Ale op³aci³o siê i dofinansowanie na sprzêt
ju¿ w czêœci dostaliœmy – chwal¹ siê.

Walka zwiatrakami
Jednak starania o dotacjê nie zawsze wygl¹daj¹ w taki
sposób. Jacek Jankowski, tu¿ po studiach prawniczych,
ubiega³ siê o dofinansowanie podczas szkoleñ w Wielko-
polskiej Izbie Rzemieœlniczo-Handlowej i Ÿle to wspomi-
na: – Przez cotygodniowe spotkania nie mog³em podj¹æ
sta³ej pracy, nie mog³em te¿ zg³osiæ siê do Urzêdu Pracy,
bo dofinansowanie nie obejmowa³o bezrobotnych – ¿ali
siê. W kwietniu 2006 r. zniecierpliwiony Jacek za³o¿y³
Kancelariê Jankowscy i dalej stara³ siê o dotacjê:
– W Izbie, która organizowa³a tak¹ akcjê dla studentów
po raz pierwszy, panowa³ straszny ba³agan – denerwuje
siê. W grudniu Jacek dosta³ telefon, ¿e o dotacjê przed-
siêbiorcy mog¹ siê staraæ tylko przez 6 miesiêcy od za³o-
¿enia w³asnej dzia³alnoœci: – I ca³e dofinansowanie prze-
pad³o – krêci g³ow¹ absolwent prawa i radzi, by lepiej
przygl¹daæ siê, do kogo zwracamy siê z proœb¹ o pomoc.
Tymczasem kancelaria rozwija siê dobrze i Jacek zatrud-
ni³ ju¿ do pomocy now¹ osobê: – A poniewa¿ dziewczy-
na jest w ci¹¿y, ZUS podczas kontroli pochwali³ mnie

za wspieranie macierzyñstwa – cieszy siê m³ody przed-
siêbiorca. 

Naswoim
– W³asn¹ firmê za³o¿yæ nie jest trudno. Sztuk¹ jest, by
przynosi³a zyski – stwierdza filozoficznie Marek. „Kame-
reon” rozwija siê, choæ przyjaciele... zawêzili jego dzia³al-
noœæ: – Z pocz¹tku wydawa³o nam siê, ¿e z pomoc¹ zna-
jomych mo¿emy zajmowaæ siê wszystkim od PR przez
us³ugi internetowe i graficzne po filmy. Dziœ skupiamy
siê na tym ostatnim, a dziêki konkurencyjnym cenom fir-
ma przynosi zyski, które na razie w ni¹ inwestujemy
– mówi Mateusz. Ch³opacy z dum¹ pokazuj¹ bluescreen
(ekran, którego niebieskie t³o mo¿na zmieniæ na dowol-
ny obraz) w³asnej roboty. – W tej chwili jesteœmy jedyn¹
firm¹ w mieœcie, która mo¿e z bluescreenem dojechaæ
do klienta – ciesz¹ siê wspólnicy. I przyznaj¹, ¿e choæ
praca nie koliduje z nauk¹, to dziœ bardziej ni¿ studenta-
mi czuj¹ siê ju¿ przedsiêbiorcami. A satysfakcja, duma ro-
dziny i finansowa niezale¿noœæ to nie jedyne korzyœci
z posiadania w³asnego biznesu: – „Kamereon” by³ tak¿e
impulsem dla moich kumpli. Widz¹c, ¿e nam siê uda³o,
sami zaczêli zak³adaæ firmy – cieszy siê Mateusz Leoñski.

Ewa Woziñska

Najwa¿niejsze to:
> Program miêdzyuczelnianego preinkubatora przedsiê-

biorczoœci dla s³uchaczy i absolwentów studiów dok-
toranckich;

> Program wsparcia przedsiêbiorców akademickich
(firm typu „spin-off”) przez doœwiadczonych biznes-
menów p. n. „Business for Business” (B4B);

> Oœrodek „impresariatu” dla pracowników naukowych
zainteresowanych komercjalizacj¹ swoich wynalaz-
ków i patentów p. n. „Agencja Impresaryjna Nauki”;

> Regionalne centrum oceny potencja³u biznesowego in-
nowacyjnych projektów biznesowych, p. n. „Wielkopol-
skie Centrum Audytowe Projektów Innowacyjnych”;

> Miêdzyuczelniane, interdyscyplinarne centrum ba-
dawczo-rozwojowe, zorientowane na rozwój zaawan-
sowanych technologii.
Obecnie w Urzêdzie Miasta Poznania trwaj¹ prace
nad przygotowaniem projektów umo¿liwiaj¹cych wdro-
¿enie tych pomys³ów.
Wiêcej informacji na temat projektu na stronie inter-
netowej www.ppnt.poznan.pl lub u p. Joanny Jajus
(Wydzia³ Dzia³alnoœci Gospodarczej, Urz¹d Miasta Po-
znania), tel. 061 878 47 88, e-mail: joanna_ja-
jus@um.poznan.pl

Anna Tórz-Rzepczyñska
Poznañski Park Naukowo-Technologiczny FUAM

W marcu ukaza³ siê pierwszy numer kwartalni-
ka IQ – pisma stworzonego przez zespó³ Inkuba-
tora Technologicznego PPNT FUAM – skierowane-
go do przedsiêbiorców, w³adz regionalnych i lokal-
nych, instytucji otoczenia biznesu, przedstawicie-
li sektora badawczo-rozwojowego oraz œrodowi-
ska akademickiego. 

W IQ proponujemy czytelnikom informacje na te-
mat inicjatyw dotycz¹cych innowacyjnej przedsiê-
biorczoœci realizowanych w Poznaniu i Wielkopolsce
oraz podobnych dzia³añ wdra¿anych w kraju i Euro-
pie. Sta³¹ rubrykê poœwiêciliœmy funduszom euro-
pejskim oraz mo¿liwoœciom ich pozyskania. 

Chcemy, aby IQ sta³ siê p³aszczyzn¹ wymiany
doœwiadczeñ miêdzy œrodowiskiem naukowym
a lokalnym biznesem, a przez to przyczynia³ siê
do wspierania rozwoju regionalnego i u³atwia³ roz-
wój kontaktów z krajowymi i zagranicznymi oœrod-
kami innowacji.

Osoby zainteresowane publikacj¹ mog¹ siê
z ni¹ zapoznaæ na stronie internetowej www.in-
qbator.pl. Zapraszam do lektury.

Prof. dr hab. Bogdan Marciniec 
Prezes Fundacji Uniwersytetu im. A. Mickiewicza

Dyrektor Poznañskiego Parku 
Naukowo-Technologicznego 

Kwartalnik InQbatora
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Jej celem by³o stworzenie alternatywnego sposobu
ukazania stolicy Wielkopolski, umo¿liwiaj¹cego oso-
bom niewidomym oraz niedowidz¹cym poznawanie

topografii ulic oraz rozmieszczenia istotnych obszarów
czy wêz³ów komunikacyjnych w mieœcie. Plan ten
uwzglêdnia równie¿ przystanki autobusowe czy tramwa-
jowe. 

Mapy tego typu s¹ szans¹ na zapoznanie siê z ujêtym
na nich terenem dla osób, które uniemo¿liwione maj¹
postrzeganie map tradycyjnych z wykorzystaniem wzro-
ku. Na mapach dotykowych sposób ukazania granic,
dróg, obiektów czy znacz¹cych terenów jest przystêpny
dla niepe³nosprawnych wzrokowo, a sposobem tym jest
uwypuklenie tych¿e istotnych elementów za pomoc¹
rozmaitych linii oraz faktur. Plan dotykowy mieæ bêdzie
praktyczne zastosowanie w œrodowisku osób niewido-
mych i niedowidz¹cych.

Wypuk³y i kontrastowy plan Poznania powsta³
przy u¿yciu technologii sitodruku. Technologia ta zosta³a
wybrana do zastosowania w procesie tworzenia map,
gdy¿ umo¿liwia druk znaków wypuk³ych, które s¹ do-
brze odbierane przez osoby niewidome i znaków graficz-
nych, które umo¿liwiaj¹ odczytanie mapy przez osoby
s³abo widz¹ce. Umo¿liwia ona bowiem nanoszenie
na podk³ad drukarski ró¿nokolorowych lakierów.

Inicjatywa ta rozpoczêta i realizowana by³a dziêki za-
anga¿owaniu dwojga cz³onków Stowarzyszenia Absol-
wentów Oœrodka Szkolno-Wychowawczego dla Dzieci
Niewidomych w Owiñskach „Byæ Potrzebnym”, bêd¹-
cych zarazem wychowawcami w internacie tego oœrod-
ka. Zaœ powstawanie niniejszego planu nadzorowa³a ko-
misja w 9-osobowym sk³adzie, której cz³onkowie byli ca³-

kowicie niewidomi b¹dŸ w znacznym stopniu niedowi-
dz¹cy. Brali oni udzia³ w cyklu oko³o 20 spotkañ odby-
waj¹cych siê regularnie co 3 tygodnie.

Projekt ten jest pierwszym w Polsce, a nawet w Euro-
pie, na tak szerok¹ skalê zakrojonym przedsiêwziêciem.
Na otrzymanie wypuk³ego atlasu ma bowiem szansê a¿
siedmiuset zainteresowanych z granic samego miasta,
jak i z obszaru województwa wielkopolskiego czy spoza
jego granic, ale studiuj¹cych lub ucz¹cych siê w Pozna-
niu. 

Po ukoñczeniu procesu tworzenia wypuk³ego planu
Poznania, prowadzona bêdzie seria szkoleñ dla wszyst-
kich zainteresowanych i uprawnionych do posiadania ta-
kiego planu. Zarówno szkolenia, jak i nabycie atlasu bê-
d¹ nieodp³atne. Jednak warunkiem pozyskania wypuk³e-
go planu Poznania bêdzie legitymowanie siê znacznym
b¹dŸ umiarkowanym stopniem niepe³nosprawnoœci ze
wzglêdu na wzrok, jak i ukoñczenie szkolenia.

Podejmowane s¹ równie¿ kroki maj¹ce na celu zdo-
bycie œrodków na sporz¹dzenie podobnej formy planu,
której zawartoœæ merytoryczn¹ stanowi³oby centrum Po-
znania – przedstawione w powsta³ym planie w zbyt ma-
³ej skali, aby uwzglêdniæ czêœæ istotnych dróg tego obsza-
ru miasta.

Projekt finansowany jest ze œrodków miasta Poznania. 
Osoby niewidome b¹dŸ niedowidz¹ce zainteresowa-

ne posiadaniem wypuk³ego i kontrastowego planu Po-
znania, studiuj¹ce na Uniwersytecie im. Adama Mickiewi-
cza, jak i niewidome b¹dŸ niedowidz¹ce osoby spoza
Uniwersytetu proszê o kontakt pod adresem mailowym:
Bartosz@amu.edu.pl

Bartosz Zakrzewski

Poznawanie Poznania 
bez... spogl¹dania
Rozpoczêta wpierwszym kwartale roku 2006 inicjatywa tworzenia tego
szczególnego, komunikacyjnego planu Poznania dobieg³a koñca.
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Historia
na ¿ywo
Rozmowa zMicha³em Ró¿yñskim 
ze Stowarzyszenia Rekonstrukcji
Historycznych „Odwach”, 
studentem IV roku historii naUAM

Wielu poznaniaków widzia³o inscenizacjê bitwy
pod Arnhem, jak¹ zorganizowaliœcie nad Wart¹ 
w 2005 roku, jednak nie wszyscy, wiedz¹ czym siê
zajmujecie. 

– Z histori¹ i militariami obcowaliœmy ju¿ w harcer-
stwie oraz w Klubie Sensacji XX wieku, najstarsi z nas
przygodê z odtwarzaniem historii rozpoczêli w 2002 roku
na polach bitwy nad Bzur¹, gdzie wylewaliœmy pierwsze
poty. Wspó³organizowaliœmy równie¿ pokazy walk z Po-
wstania Wielkopolskiego w Poznaniu, wystawy „Czuwaj
Wiaro”, „Wielkopolanie w Powstaniu Warszawskim”,
„Skrzyd³a Niepodleg³ej”, „O Wielkopolskim Lotnictwie
w II Rzeczpospolitej”. Jednak najwiêkszym osi¹gniêciem
by³o wspomniane widowisko „Ren 1944-Warta 2005”, któ-
re co warto podkreœliæ odby³o siê w Dniu Wojska Polskie-
go. Rekonstrukcja historyczna to nie tylko spacer w mun-
durze po Starym Rynku, ale przede wszystkim czêste ma-
newry w Swarzêdzu, podczas których pojawiaj¹ siê ludzie
z replikami Mauserów, Lee Enfieldów, Thompsonów, Ste-
nów i Brenów (rodzaje broni) w he³mach brytyjskich, pol-
skich, wielkopolskich rogatywkach, mundurach feldgrau,
khaki, Battle Dressach z naszywkami „Poland”, którzy
przedzieraj¹ siê przez las i markuj¹ dzia³ania bojowe. 

Sk¹d czerpiecie niezbêdn¹ wiedzê historyczn¹?
– Oczywiœcie nie tylko z ksi¹¿ek, „odwachowcy” od-

wiedzaj¹ te¿ weteranów, od których staramy siê wydobyæ
jak najwiêcej ciekawostek, wspomnieñ dotycz¹cych deta-
li, zwyczajów i umundurowania. Jako ¿e interesujemy siê
spadochroniarzami genera³a Sosabowskiego, 10 Pu³kiem
Dragonów i 1 Dywizj¹ Genera³a Maczka, to utrzymujemy
kontakt z ¿yj¹cymi ¿o³nierzami z tych oddzia³ów. 

Czy odwiedzacie te¿ historyczne miejsca?
– Tak, chc¹c jak najwierniej odtworzyæ historiê, poje-

chaliœmy nawet do Holandii, do Arnhem. 

Jakim zainteresowaniem ciesz¹ siê Wasze pokazy?
Ze znajomoœci¹ historii wœród Polaków nie jest prze-
cie¿ najlepiej.

– Podczas widowiska „Ren 1944-Warta 2005”, czyli re-
konstrukcji l¹dowania pod Arnhem… tym razem miêdzy
mostami œw. Rocha i Królowej Jadwigi, forsowaliœmy rze-
kê w pontonach, broniliœmy siê przed Niemcami, wspar-
tymi miêdzy innymi przez dzia³o samobie¿ne Jagd Pan-
ter, co cieszy³o siê wielkim zainteresowaniem publiczno-
œci. Po pokazie zg³osi³o siê do nas wielu chêtnych, chc¹-
cych przyst¹piæ do stowarzyszenia. 

Okazuje siê zatem, ¿e historia mo¿e wci¹gaæ, ale
musi byæ „podana” w interesuj¹cy, niekonwencjonal-
ny sposób. 

– Oczywiœcie, ¿e tak. Szczególnie, kiedy mo¿na
na w³asne oczy zobaczyæ i poniek¹d prze¿yæ wydarze-
nia, o których siê uczyliœmy w szkole. 

Rozumiem, ¿e zapotrzebowanie na Wasze pokazy
jest du¿e?

– Jak najbardziej, uœwietniliœmy przecie¿ 750-lecie lo-
kacji miasta Poznania, w paŸdzierniku 2003 roku wziêli-
œmy równie¿ udzia³ w widowisku Bogus³awa Wo³oszañ-
skiego z cyklu „Sensacje XX wieku” pod tytu³em „Chwa-
³a bohaterom”. 

Czy zajmujecie siê jedynie najnowsz¹ histori¹?
– Stowarzyszenie specjalizuje siê w trzech okresach:

dzia³aniach powstañców i wojsk wielkopolskich w la-
tach 1918-1921, w wojnie obronnej 1939 i odtwarzaniu
dzia³añ Polskich Si³ Zbrojnych na Zachodzie. 

Wœród Waszych cz³onków dominuj¹ ludzie m³odzi,
w wiêkszoœci studenci? 

– Zgadza siê, jako ciekawostkê, dodaæ mogê, ¿e
wœród nas jest Brytyjczyk, Paul Beckwith, który choæ 
nie ma polskich korzeni, nosi mundur polskiego ¿o³nie-
rza z 1939 roku. 

Sk¹d u Ciebie zainteresowanie nie tylko poznawa-
niem historii, ale równie¿ jej odgrywaniem?

– Fascynacjê histori¹ wynios³em z domu, w którym
przeplata³y siê opowieœci z Wielkopolski, Wileñszczy-
zny i Lubelszczyzny. 22. Samodzielna Brygada Spado-
chronowa jest z kolei moj¹ pasj¹ i tematem pracy magi-
sterskiej. 

Zatem, powodzenia w pisaniu pracy i do zobacze-
nia podczas kolejnej rekonstrukcji. 

Dziêkujemy za rozmowê.
Adam Barabasz

Marcin Piechocki
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ci Kazimierz Tymieniecki urodzi³ siê 19 grudnia 1887

roku w rodzinie wziêtego kieleckiego adwokata
Jana Tymienieckiego herbu Zarêba. Ju¿ w gimna-

zjum interesowa³ siê histori¹. Maturê zda³ w 1907 roku
w Warszawie i przeniós³ siê na studia do Krakowa.
Po ukoñczeniu Uniwersytetu Jagielloñskiego podj¹³ rocz-
n¹ naukê w Lipsku i Pary¿u. W wieku 25 lat opublikowa³
pracê doktorsk¹ „Majêtnoœæ ksi¹¿êca w Zagoœciu i pier-
wotne uposa¿enie klasztoru Joannitów na tle osadnictwa
dorzecza dolnej Nidy. Studium z dziejów gospodar-
czych XII wieku”. W kolejnych latach wyk³ada³ historiê
œredniowiecza i nauki pomocnicze na Uniwersytecie
Warszawskim, prowadzi³ równie¿ zajêcia dla kobiet w ra-
mach kursu pedagogicznego Jana Mi³kowskiego.
Od 1919 roku bra³ aktywny udzia³ w organizowaniu Uni-
wersytetu Poznañskiego i maj¹c 31 lat by³ najm³odszym
profesorem historii na uczelni (profesor honorowy Zyg-
munt Celichowski by³o starszy o ponad 42 lata). W 1921
roku Tymieniecki uzyska³ tytu³ profesora zwyczajnego.
Przez ca³y okres miêdzywojenny kierowa³ Katedr¹ Histo-
rii Œredniowiecznej i by³ jednym z twórców Poznañskiej
Szko³y Historycznej.

W 1939 roku zosta³ wysiedlony z Poznania i okres
wojny spêdzi³ w Kotlicach w Œwiêtokrzyskiem. Udziela³
siê tam jako wyk³adowca Uniwersytetu Ziem Zachod-
nich. 

Po powrocie do Poznania w 1945 roku odbudowy-
wa³ i organizowa³ seminarium, a w latach 1944-46 pe³ni³
funkcjê dziekana Wydzia³u Humanistycznego. Przez
okres 43 lat prof. Tymieniecki by³ redaktorem „Roczni-
ków Historycznych”. Dzia³alnoœæ naukow¹ prowadzi³
równie¿ najpierw jako cz³onek Pañstwowej Akademii
Umiejêtnoœci, a póŸniej PAN (cz³onek rzeczywisty
od 1957 roku) oraz PTPN.

Zainteresowania badawcze prof. Tymienieckiego obej-
mowa³y szeroko pojêt¹ historiê gospodarcz¹ œredniowie-
cza, ze szczególnym uwzglêdnieniem terenów Wielkopol-
ski, Pomorza Zachodniego oraz Œl¹ska. Swoje ksi¹¿ki po-
œwiêci³ m.in. kolonizacji na prawie niemieckim, ludnoœci
wiejskiej Po³abia, rozbiciu dzielnicowemu. Jego tezy bu-
dzi³y niekiedy sprzeciw innych historyków, którzy zarzu-
cali mu m.in. pochopne wyci¹ganie ca³oœciowych wnio-
sków na podstawie skromnego materia³u Ÿród³owego.

Jako wyk³adowca uwa¿a³, ¿e studenci sami powinni
dochodziæ do stosownych wniosków. Zamiast podpo-
wiadaæ poprawne rozwi¹zania problemów, ogranicza³
siê do wskazywania b³êdów. Taktowny i uprzejmy, z ta-
kim samym zainteresowaniem podchodzi³ do efektów
pracy najwybitniejszych, jak i najs³abszych studentów.
Wyk³ady wyg³asza³ „z g³owy”, wspomagaj¹c siê jedynie
fiszkami z najwa¿niejszymi informacjami, a ka¿de zjawi-
sko historyczne stara³ siê przedstawiæ na szerokim tle, nie
lekcewa¿¹c ci¹g³oœci procesów. Znany by³ jego gest pod-
noszenia na czo³o opadaj¹cych co chwila okularów. 

Prof. Tymienieckiego zawsze cechowa³o zami³owanie
do intensywnej pracy. Codziennie rano oko³o 6.-7. godzi-
ny mieszkañców domu budzi³ stukot maszyny do pisa-
nia. Pracowa³ do podawanego o 13. obiadu, a czê-
sto i d³u¿ej. K³ad³ siê wczeœnie, ko³o godziny 20.

W okresie powojennym sta³ siê obiektem wielu ataków
lokalnych, problemy mieli te¿ jego seminarzyœci. Nie mo¿-
na jednak powiedzieæ, nawet o latach piêædziesi¹tych, ¿e
by³ dyskryminowany przez w³adze pañstwowe (mimo, ¿e
nie by³ entuzjast¹ polityki komunistycznej). Otrzyma³ m.in.
nagrodê pañstwow¹ i wiele innych odznaczeñ.

W 1960 roku przeszed³ na emeryturê, rok póŸniej
przesta³ byæ prezesem PTPN, a w 1962 roku przesta³ pe³-
niæ funkcjê wiceprezesa PTH. W naturalny sposób jego
jedynym polem dzia³alnoœci naukowej pozosta³y „Roczni-
ki Historyczne”, które prowadzi³ niekiedy w nieco auto-
rytarny sposób. Do koñca ¿ycia mieszka³ przy ul. Grodzi-
skiej 11. Na emeryturze wyraŸnie z³agodnia³. O ile ba-
dacz surowo wychowywa³ swe cztery córki, o tyle z du-
¿ym pob³a¿aniem podchodzi³ do wnuków, którym
na wiele pozwala³. Choæ jego koñcowy okres ¿ycia cha-
rakteryzowa³ siê spadkiem dyspozycji naukowej, w 1964
roku zas³ugi prof. Tymienieckiego zaowocowa³y tytu³em
doctora honoris causa Uniwersytetu Jagielloñskiego
(wczeœniej w ten sposób jego dzia³alnoœæ wyró¿ni³y ju¿
Uniwersytet Warszawski i UAM). Do koñca ¿ycia chêtnie
przyjmowa³ w domu historyków. Kazimierz Tymieniecki
zmar³ 13 paŸdziernika 1968 roku. Ewa Woziñska

Korzysta³am z ksi¹¿ki „Kazimierz Tymieniecki. 
Dorobek i miejsce w mediewistyce polskiej” 
pod red. Jerzego Strzelczyka

UCZONE ULICE

Mediewista
Studenci wspominaj¹ go jako taktownego i zawsze pomocnego profesora, który
chêtnie zaprasza³ ulubieñców dodomu, prowadzonego tward¹ rêk¹ przez jego 
¿onê Wandê. Po naukowych dysputach wogrodzie pani profesorowa dawa³a 
wyg³odnia³ym ¿akom torby z owocami nadrogê. Bywa³o jednak, ¿e lubiany 
wyk³adowca i jego naukowy dorobek budzi³y kontrowersje.
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Chór, teatr, kabaret, ko³o filmowe, zespó³ wokalno-
-instrumentalny, a wreszcie regularne czasopismo
– taki zestaw poza studiami ju¿ od kilku lat jest sta-

³ym elementem „krajobrazu” poznañskiej rusycystyki.
Tak wszechstronna aktywnoœæ kulturalna i artystyczna
studentów jest rzadkoœci¹, tote¿ studenci innych kierun-
ków mog¹ rusycystom pozazdroœciæ

Najd³u¿sz¹ historiê ma Chórek „Maciejek”, który sta-
nowi g³ówny filar powsta³ego w 1997 r. Kulturoznawczo-
-Naukowego Ko³a Ukrainistów. W nazwie chóru upa-
miêtniono imiê tragicznie zmar³ego inicjatora i duszy ze-
spo³u Macieja KaŸmierczaka. Ko³o naukowe organizuje
m.in. spotkania z ciekawymi ludŸmi zwi¹zanymi z kultu-
r¹ ukraiñsk¹, przypomina ukraiñskie tradycje zwi¹zane
z Bo¿ym Narodzeniem (kolêdy, kutia), tradycje i obrzê-
dy narodów s³owiañskich zwi¹zane z Wielkanoc¹,
przy ró¿nych okazjach prezentuje ukraiñskie stroje ludo-
we, promuje kwas chlebowy. Chór „Maciejek” bierze
udzia³ w wielu koncertach i imprezach kulturalnych nie
tylko w Poznaniu. Wspó³pracuje te¿ z instytutowym te-
atrem „Szutnik”.

Drug¹ chronologicznie „wizytówk¹” IFRos jest utwo-
rzony pod koniec 2002 r. Studencki Teatr „Szutnik”
(„¯artowniœ”). W premierowej „Nocy wigilijnej” wed³ug
Gogola (15.01.2003 r.) wystêpowa³o zaledwie 13 osób,
obecnie zespó³ tworzy 40 studentów (chêtnych jest wiê-
cej, ale trudno znaleŸæ sztuki dla tak licznej grupy). Teatr
stawia sobie za cel popularyzacjê literatury rosyj-
skiej w œrodowisku akademickim, a tak¿e
wœród m³odzie¿y szkolnej i spo³ecznoœci
Poznania. Do tej pory przygotowa³ 15
premier i wyst¹pi³ ponad 50 razy
na ró¿nych scenach i dla ró¿nej pu-
blicznoœci w Poznaniu. Opiekunk¹
zespo³u i re¿yserem wszystkich
spektakli jest pe³na zapa-
³u i otwarta na studentów dr Gra-
¿yna Jatczak.  

Popularyzowaniem kina rosyj-
skiego zajmuje siê natomiast Stu-
denckie Ko³o Filmowe „Russkij
Kadr”. Za³o¿yli je w 2003 r. dr Woj-
ciech Kamiñski i mgr Grzegorz Stra-
burzyñski (opiekunowie ko³a) oraz stu-
denci: Eugeniusz Wierzbicki i Tomasz Kro-
czak. Do tej pory w ramach projekcji w czytel-
ni Biblioteki IFRos (co 2 tygodnie) studenci IFRos, ale
tak¿e nale¿¹cy do „Wspólnoty Polskiej” studenci innych
poznañskich uczelni m.in. z Kazachstanu, Bia³orusi,
Ukrainy, Litwy, Rosji mieli okazjê obejrzeæ ponad 80 dzie³
kinematografii rosyjskiej – zarówno klasycznych,
jak i wspó³czesnych (w oryginalnej wersji jêzykowej).
Ostatnio Ko³o Filmowe udostêpnia filmy tak¿e wielko-
polskim szko³om œrednim, zw³aszcza uczniom bior¹cym
udzia³ w Olimpiadzie Jêzyka Rosyjskiego, poszerzy³o te¿
swoj¹ dzia³alnoœæ o sekcjê fotograficzn¹ i filmow¹. 

Poza chórem od 2005 r. talenty wokalno-instrumentalne
rusycystów mo¿na podziwiaæ podczas wystêpów studenc-
kiego zespo³u rockowego The Blin`s. „Grupa (…) ³¹czy
w sobie Wschód i Zachód, s³owiañszczyznê i <<anglosa-
skoœæ>>, ogieñ i wodê, porz¹dek i chaos, romantyzm i pro-
zê ¿ycia, magiczn¹ moc ba³a³ajki i si³ê trashmetalowego
szlachetnego brzmienia, prostotê przekazu werbalne-
go i zaawansowanie najnowszych technologii w dziedzinie
realizacji dŸwiêku” – pisz¹ o sobie twórcy zespo³u. 

Najm³odszym „dzieckiem” instytutu, zarazem naj-
wszechstronniej rozwijaj¹cym siê i dzia³aj¹cym najbar-

dziej regularnie, jest powsta³y jesieni¹ 2005 r. klub literac-
ki i pismo o tej samej nazwie – „KOPPP”, czyli „Klub
Obiecuj¹cych chocia¿ Pocz¹tkuj¹cych Poetów i Proza-
ików”. Czasopismo za³o¿yli pe³ni inwencji i twórczego
zapa³u ówczeœni studenci I roku (!) filologii rosyjsko-an-
gielskiej: Julia G³owinkowska, Bartek Kaczmarek i Mate-

usz Stachowiak.  Dotychczas ukaza³o siê 10 nume-
rów. Lektura kolejnych pozwala zauwa¿yæ

ewolucjê pisma – od ³amów poœwiêco-
nych g³ównie twórczoœci literackiej

do coraz lepszej i rozleg³ej tematycz-
nie publicystyki. Obecnie „KOPPP”
pozwala poznaæ nie tylko twór-
czoœæ studentów, ale tak¿e ich po-
czucie humoru, ich ocenê ¿ycia
studenckiego oraz instytutowych
imprez kulturalnych, dowiedzieæ
siê, co bêdzie siê dzia³o w nastêp-
nym miesi¹cu, poznaæ refleksje

studentów dotycz¹ce ¿ycia spo³ecz-
nego i kulturalnego w Pozna-

niu i w kraju. Ciekaw¹ inicjatyw¹, zna-
komicie integruj¹c¹ œrodowisko rusycy-

stów, ale przyci¹gaj¹c¹ te¿ fanów po-
ezji i prozy z innych kierunków, s¹ organizowa-

ne przez KOPPP-owców promocyjne wieczorki poetyc-
ko-muzyczne przy œwiecach, kawie i ciasteczkach. Lektu-
rê i recytacjê studenckiej twórczoœci przeplataj¹ popisy
wokalne, wystêpy kabaretu „Przykro mi” i teatru „Szut-
nik”. Z ka¿dym numerem pismo nabiera coraz wiêksze-
go rozmachu. Ostatnio poszerzy³o swoje dzia³y o kore-
spondencjê zagraniczn¹, na jego ³amach wypowiadaj¹ siê
te¿ m³odzi pracownicy nauki. Do redakcji zg³asza siê tak-
¿e sporo osób z innych kierunków, które chcia³yby na-
wi¹zaæ wspó³pracê z pe³nymi inwencji i zapa³u rusycysta-
mi i realizowaæ wspólne przedsiêwziêcia. Potwierdza to,
jak trafiony by³ pomys³ z za³o¿eniem instytutowego pi-
sma-klubu oraz pokazuje, jak bardzo brakuje tego typu
inicjatyw na innych kierunkach i wydzia³ach. 

Tak ró¿norodne przejawy artystyczno-kulturalnej dzia-
³alnoœci studentów rusycystyki mog¹ byæ zachêt¹ dla
wszystkich nie-rusycystów. Za redaktorami „KOPPP”
mo¿na westchn¹æ z podziwem: „Oj, ile¿ w IFRos-ie zdol-
nych, otwartych na kulturê i chêtnych do jej tworzenia
m³odych ludzi…”.

Danuta Chodera-Lewandowicz 

Wszechstronni rusycyœci

Redaktorzy gazety „KOPPP”

„KOPPP sta³ siê instytutow¹
<<szuflad¹>>, skarbnic¹ 
naszych myœli u³o¿onych
wstrofach wierszy czy 

fragmentach prozy, sta³ siê
swoist¹ terapi¹ dla tych, którzy
poprzez twórczoœæ nie tylko
wyra¿aj¹ siebie, ale tak¿e 
radz¹ sobie z codziennymi

trudnoœciami”
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Wiele bezcennych kolekcji w tych zbiorach to
dzie³o ca³ego ¿ycia wielu uczonych, tak jak
na przyk³ad zbiory flory afrykañskiej prof.

Szweykowskiego, trzecie pod wzglêdem wielkoœci i bo-
gactwa w Europie.

Zbiory dopiero teraz odzyskuj¹ swój blask. Dotych-
czas mieœci³y siê w Collegium Maius, z braku miejsca
na strychu czy w ciasnych szafach gabinetowych. Teraz
zajmuj¹ w Collegium Biologicum na Morasku 7 magazy-
nów: 2 zoologiczne, 4 botaniczne i 1 antropologiczny,
które zosta³y wyposa¿one ze œrodków z Komitetu Badañ
Naukowych i Fundacji na rzecz Nauki Polskiej. – Niektó-
rzy dziwi¹ siê, ¿e to jest tak kosztowne – mówi prof. Je-
rzy B³oszyk, opiekun zbiorów – tymczasem jest to kwe-
stia specjalistycznego wyposa¿enia i urz¹dzeñ na d³ugie
lata, które musz¹ te¿ zapewniæ odpowiednie warunki
tym skarbom. Wszystkie pomieszczenia s¹ klimatyzowa-
ne, wyposa¿one w filtry przeciwkurzowe, czujniki dy-
mu i czujniki chroni¹ce przed zalaniem, tak czu³e, ¿e re-
aguj¹ nawet na mycie pod³ogi na mokro. Zbiory miesz-
cz¹ siê w metalowych szczelnych szafach, zamykanych
ko³owrotem, takich samych, jak te w nowoczesnych bi-
bliotekach czy archiwach. Owady przek³ada siê
do szczelnych w¹skich gablotek (profesjonalnie potrafi je
wykonaæ tylko jedna firma w Polsce), a zakonserwowa-
ne w alkoholu – do plastikowych zbiorników. Przy oka-
zji trzeba je oczyœciæ, czasem na nowo opisaæ i zapisaæ
w bazie elektronicznej. Jak ogromna jest to praca, dowo-
dzi fakt, ¿e np. kolekcja flory afrykañskiej liczy 150 tysiê-
cy arkuszy zielnikowych.

Zbiory musz¹ byæ na bie¿¹co konserwowane – naj-
czêœciej przez wymra¿anie w minus 30oC albo przez ga-
zowanie. Prof. Jerzy B³oszyk pokazuje kolekcjê nie odka-
¿onych chrz¹szczy – okazy zosta³y prawie doszczêtnie
zjedzone przez mrzyki.

Nowe spojrzenie
Zbiory s³u¿¹ nauczaniu, ale tak¿e badaniom naukowym.
S³u¿¹ i bêd¹ s³u¿y³y – bo wesz³y nowe metody moleku-
larne czy mikroskop skaningowy, które dostarczaj¹ zu-
pe³nie nowych informacji o okazach. Na podstawie ze-
branych przez prof. Szweykowskiego roœlin powstaje te-
raz kolejna praca habilitacyjna.

Prof. Jerzy Szweykowski stworzy³ te¿ licz¹c¹ 45 tysiê-
cy okazów kolekcjê w¹trobowców. Z kolei prof. Stani-
s³aw Lisowski – jeden z wiêkszych zbiorów mszaków.
W niewielkiej pancernej szafie na kó³kach (po to, 
by umo¿liwiæ w razie potrzeby szybk¹ ewakuacjê) jest

zamkniêtych kilkaset tysiêcy roztoczy – jedna z najwiêk-
szych w œwiecie kolekcji, która dla laika wygl¹da niepo-
zornie, jak zbiór ró¿nych kropek na szkie³kach.

Œwiatowe znaczenie ma te¿ bank fauny glebowej
– niepozorne s³oiczki z ciemnym osadem. To organizmy
¿ywe z gleb ca³ego œwiata. Próbkê ziemi umieszcza siê
w lejku nad s³oikiem z alkoholem, po czym naœwietla
mocnym œwiat³em – ¿yj¹tka usi³uj¹c siê ukryæ, wpadaj¹
wprost do zbiorniczka z alkoholem. Zbiór ten zapocz¹t-
kowa³ przed 50 laty prof. Rafalski, twórca polskiej akaro-
logii. Trzeba te¿ wymieniæ 200 tysiêcy arkuszy zielniko-
wych z roœlinami naczyniowymi, armiê s³oików wype³-
nionych jêtkami, zebranymi przez prof. Mariê Keffermu-
eller, olbrzymi zbiór porostów prof. Tobolewskiego i za-
chwycaj¹ce motyle i chrz¹szcze egzotyczne Fiedlera,
Gordzia³kowskiego i Banasewicza.

Okazy wzorcowe 
To tylko przyk³adowe zbiory, a s¹ jeszcze muszle, win-
niczki, chrz¹szcze polskie i wiele innych. Zbiory te s¹
bardzo cenne tak¿e z tego wzglêdu, ¿e zawieraj¹ wiele
holotypów, czyli okazów, na podstawie których zosta³
opisany gatunek – s¹ to wiêc wzory, do których odwo-
³uj¹ siê w razie w¹tpliwoœci wszyscy badacze na œwiecie.
S¹ zbiory niezwykle cenne z powodów historycznych,
jak np. zbiór chrz¹szczy z okolic Rygi z lat 1895-1903
– doskona³y materia³ do porównañ z faun¹ wspó³czesn¹.
Mo¿liwe, ¿e w trakcie porz¹dkowania znajdzie siê wœród
innych okazów wiele unikatów. 

Jest te¿ kolekcja ptaków i ssaków wypchanych,
a wœród nich równie¿ rarytasy, takie jak ptak kiwi czy
dziobak. Dziœ jest to kolekcja podwójnie cenna, bo prze-
pisy dotycz¹ce trofeów zwierzêcych bardzo siê zaostrzy-
³y we wszystkich krajach i praktycznie wiêkszoœæ okazów
jest dziœ nie do zdobycia. 

Osobno przechowywane s¹ zbiory antropologiczne,
g³ównie czaszki i koœci ludzkie pozyskiwane z wykopalisk.

Zbiory s¹ jeszcze w trakcie organizacji, bo jest to
ogromna praca, porównywalna do organizacji olbrzymiej
biblioteki. – Dziœ metody opisu s¹ standaryzowane – mó-
wi prof. J. B³oszyk – ale dawniej ka¿dy z uczonych robi³
to na swój sposób. To czêœæ historii nauki, wiêc zacho-
wujemy stare oprawy introligatorskie czy karteczki zapi-
sane tuszem, piêknym kaligraficznym pismem i chcemy
zrobiæ tak¿e ekspozycjê historyczn¹. 

Uczeni i studenci korzystaj¹ ze zbiorów na bie¿¹co.
Biologowie zamierzaj¹ równie¿ we wspó³pracy z mia-
stem urz¹dziæ ogólnodostêpne muzeum przyrodnicze.
Na pewno cieszy³oby siê powodzeniem, bo czêœæ zbio-
rów pokazywana z okazji Festiwalu Nauki i Sztuki œci¹-
ga³a t³umy widzów. Maria Rybicka

Od czaszek po roztocza
Zbiory przyrodnicze Wydzia³u Biologii UAM to zbiór
skarbów, robi¹cych wra¿enie nawet na laiku.
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AAula koncertowa
• • Nade wszystko mi³oœnicy wiolonczeli bêd¹ wspomi-
naæ ten wieczór (9. III). Du¿¹ radoœæ bowiem sprawi³ im
kolejny polski, m³ody wirtuoz tego instrumentu: 29-letni
Rafa³ Kwiatkowski, warszawianin z klasy Andrzeja Orki-
sza, wykszta³cony w USA u Cecylii Barczyk i ju¿ dobrze
znany na wielu estradach z licznych konkursowych lau-
rów i podobnie jak w Poznaniu – udanych wystêpów.
Artysta z naszymi filharmonikami pod dyrekcj¹ Marka Pi-
jarowskiego przypomnia³ s³ynny Koncert h-moll Antonie-
go Dworaka, a po owacjach zagra³ Serenadê Penderec-
kiego. 

Uwertura do „Parii” S. Moniuszki i popularna „Pate-
tyczna” P. Czajkowskiego dope³ni³y program muzyki s³o-
wiañskiej.

• • Do szczególnej troski o m³odych artystów przyzwy-
czai³a nas ju¿ Agnieszka Duczmal ze sw¹ orkiestr¹ „Ama-
deus”. Tym razem (11. III) nawet batutê odda³a adeptce
dyrygentury Annie Mróz (swojej córce!), a solistami byli
skrzypaczka Agata Szymczewska i gitarzysta Krzysztof
Meisinger, oboje jeszcze na studiach, chocia¿ z jak¿e
znacznymi ju¿ sukcesami! Radoœæ sprawi³a w pierwszym
rzêdzie zwyciê¿czyni ubieg³orocznego Konkursu im. H.
Wieniawskiego, która popisa³a siê podwójnie: Koncer-
tem C-durowym Haydna, zagranym na... stradivariusie
dopiero co zdobytym (wypo¿yczonym na rok!) w 15.
Konkursie Niemieckiej Fundacji „¯ycie Muzyczne”. Spo-
ro satysfakcji z powodu wystêpu drugiego solisty mieli
te¿ wielbiciele gitarowych przebojów Piazzolli.

• • W nastrój wielkopostnej zadumy wprowadzi³ filhar-
moniczny wieczór (16. III) prof. Stefana Stuligrosza, je-
go „S³owików”, solistów Izabelii K³osiñskiej, Katarzyny
Suskiej, Tomasza Krzysicy i Piotra Nowackiego oraz or-
kiestry FP. Wype³ni³y go: Kantata „Bleib bei uns” J. S.
Bacha i po raz pierwszy s³yszany w Poznaniu „Magnifi-
cat” Wojciecha Kilara, opatrzone s³owem Krzysztofa Za-
nussiego.

• • W tej samej atmosferze utrzyma³ siê tak¿e 376. Kon-
cert Poznañski (24. III). Podda³o siê jej audytorium – jak
wiemy z przesz³o 40-letnich doœwiadczeñ – niezwykle
wra¿liwe, ale w swoim cyklu spotkañ w auli oczekuj¹ce
bardziej odprê¿enia, wytchnienia, niŸli g³êbokich reflek-
sji. Tymczasem – w pierwszym rzêdzie za spraw¹ kunsz-
tu wokalnego i wyj¹tkowej kultury wykonawczej Jadwi-
gi Rappe, dzie³a J. S. Bacha: arie z kantat i Mszy h-moll,
a zw³aszcza przejmuj¹ce „Erbarme dich...” („Zmi³uj siê...”)
z Pasji Mateuszowej poruszy³y serca. W skupieniu s³ucha-
no tak¿e Koncertu organowego Haendla z solist¹ Jaros³a-
wem Malanowiczem i III Suity orkiestrowej (ze s³ynn¹
Ari¹!). Dyrygentem i koncertmistrzem (na stradivariusie!)
w jednej osobie by³ wytrawny skrzypek polski Tomasz
Tomaszewski, od wielu lat zasiadaj¹cy przy I pulpicie or-
kiestry Opery Niemieckiej w Berlinie. Treœæ pieœni i psal-
mów, wyrazów radoœci, zadumy i chwa³y, bardzo piêk-
nie przybli¿y³ wybitny znawca tematu Marek Dy¿ewski,
debiutuj¹cy na estradzie Koncertów Poznañskich.

• • Tydzieñ póŸniej (30. III), nim zabrzmia³a muzyka, sa-
la zamar³a na d³ug¹ chwilê, oddaj¹c ho³d pamiêci Wojcie-

cha Drabowicza, obywatela naszego miasta, wielkiego
artysty – œpiewaka, jednego z grona najwiêkszych dzisiaj.
Na estradzie auli UAM nie raz to udowadnia³. Tutaj nie-
dawno utrwali³ swój talent na p³ycie. Mia³ byæ poœród so-
listów owego wieczoru. Zgin¹³ w wypadku samochodo-
wym trzy dni wczeœniej. Otwieraj¹ce koncert „Epitafium
na œmieræ Karola Szymanowskiego”, utwór Tadeusza Sze-
ligowskiego, którym filharmonicy zamierzali uczciæ 70.
rocznicê œmierci drugiego po Chopinie polskiego kom-
pozytora, nabra³ nagle szerszego i bli¿szego znaczenia.
Z woli wszystkich wykonawców, ca³y wieczór poœwiêco-
no Wojtkowi – jak zwano Go w muzycznym œwiecie. Fil-
harmonicy zagrali II Symfoniê Szymanowskiego,
a po przerwie, wraz ze znakomitym Chórem Polskiego
Radia w Krakowie i solistami: Mart¹ Boreck¹, Katarzyn¹
Susk¹, Wojciechem Maciejowskim i Dariuszem Siedli-
kiem, który zast¹pi³ W. Drabowicza, zaprezentowano
„Mszê Terezjañsk¹” Josepha Haydna. Dyrygowa³ Jerzy
Maksymiuk. Wprowadzenie do programu wyg³osi³ Ja-
nusz Kempiñski. 

• • Rok 1897 stanowi³ rodzaj klucza do kolejnego
w krótkim czasie (1. IV) koncertu Orkiestry Kameralnej
PR „Amadeus”. W tym roku bowiem urodzi³ siê Aleksan-
der Tansman, wybitny polski kompozytor, a zmar³ Johan-
nes Brahms. Ich doœæ reprezentatywne dzie³a utworzy³y
program wieczoru zespo³u Agnieszki Duczmal. By³y to:
Wariacje na temat Girolamo Frescobaldiego i Kwartet nr 7
Tansmana oraz Kwintet fortepianowy f-moll Brahmsa ze
stylowo wykonan¹ parti¹ solow¹ przez Ewê Pob³ock¹.

• • W ³añcuch muzycznych wydarzeñ w II rocznicê
œmierci Jana Paw³a II (2. IV) Filharmonia Poznañska w³¹-
czy³a siê koncertem „S³owików” z organist¹ Miros³awem
Ga³êskim i wystêpem, zaprzyjaŸnionej z Karolem Wojty-
³¹ aktorki Danuty Micha³owskiej, która przypomnia³a kil-
ka poruszaj¹cych tekstów tego myœliciela i poety (w pre-
zentacji towarzyszy³ skrzypek Adam Prucnal). Prof. Ste-
fan Stuligrosz skutecznie zachêca³ t³umnie przyby³¹ pu-
blicznoœæ do wspólnego œpiewu, a o godz. 21.37 aulê
wype³ni³a cisza. I to by³a najwymowniejsza chwila owe-
go wieczoru. (rp)
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Podczas gdy w Polsce z opóŸnieniem zagoœci³a
prawdziwa zima, Chór Kameralny UAM znalaz³ siê
w œrodku australijskiego lata.

Pierwszym przystankiem tournée by³o Melbourne,
gdzie zespó³ zosta³ gor¹co i serdecznie przyjêty przez miej-
scow¹ Poloniê (jedno z zaproszeñ otrzymaliœmy od Rady
Naczelnej Polonii Australijskiej i Nowozelandzkiej). To naj-
wiêksze miasto stanu Wiktoria by³o dla nas wielce przyja-
zne. Na d³ugo w sercach chórzystów pozostan¹ wra¿enia
z wycieczek Great Ocean Road – tras¹ wzd³u¿ po³udnio-
wo-wschodniego wybrze¿a z fascynuj¹co dzikim krajobra-
zem i niezwyk³ymi formacjami skalnymi „12. Aposto³ów”
wynurzaj¹cymi siê z oceanu, do Sovereign Hill – miastecz-
ka poszukiwaczy z³ota czy do Wildlife Park z najbardziej
znanymi okazami australijskiej fauny. 

Z entuzjastycznym przyjêciem spotyka³y siê koncerty
chóru, gromadz¹ce publicznoœæ polonijn¹ i australijsk¹.
Ró¿norodny repertuar, pocz¹wszy od renesanso-
wych i barokowych utworów polskich kompozytorów a¿
po pere³ki muzyki wspó³czesnej, powa¿nej i rozrywko-
wej, dostarcza³ wielu emocji i wra¿eñ, a szczególny
aplauz zyskiwa³o wykonanie nieoficjalnego hymnu Au-
stralii „Waltzing Matilda” wzbogaconego odg³osami au-
stralijskiego buszu.

Nie zatarte wspomnienia budzi koncert w jednej z naj-
piêkniejszych zabytkowych budowli Australii – neogotyc-
kiej Katedrze Œw. Patryka z doskona³¹ akustyk¹ i bardzo
¿yczliw¹ publicznoœci¹. 

Po tygodniowym pobycie w Melbourne, udaliœmy siê
samolotem australijskich linii Qantas do stolicy kraju. I tu
spotka³o nas zaskoczenie: w porównaniu z 3,7-miliono-
w¹ aglomeracj¹ Melbourne, 350-tysiêczna Canberra wy-
da³a nam siê prowincjonaln¹ mieœcin¹ z kilkoma zaled-
wie wie¿owcami, z rozproszon¹ zabudow¹ niskich do-
mów jednorodzinnych i totalnym brakiem transportu pu-
blicznego. Zachwyci³y za to w Canberze przestrzeñ i zie-
leñ wype³niaj¹ce dolinê pomiêdzy wzgórzami oraz do-
k³adnie zaprojektowana infrastruktura miasta. Od 5 do 18
lutego w stolicy trwa³ IX Miêdzynarodowy Festiwal Wie-
lokulturowy, na który otrzymaliœmy zaproszenie jako je-
dyny zespó³ reprezentuj¹cy Polskê. Festiwalowi towarzy-
szy³y wystawy artystów, wystêpy ró¿nych grup œpiewa-
czych i tanecznych oraz degustacje narodowych potraw.
Pierwszy nasz koncert w Canberze odby³ siê w katolic-
kiej Katedrze Œw. Krzysztofa i zosta³ gor¹co przyjêty
przez parlamentarzystów, przedstawicieli korpusu dyplo-
matycznego z Ambasadorem RP Jerzym Wiêc³awem oraz
publicznoœæ australijsk¹ i polonijn¹. „The Canberra Ti-
mes” z 21.02.2007 r. zamieœci³ obszern¹ ocenê Festiwalu
pióra Helen Musa. „Najlepszym miêdzynarodowym
wk³adem w tegoroczny festiwal by³y wystêpy polskiego
Chóru Uniwersytetu A. Mickiewicza w Poznaniu podczas
jego koncertu w Katedrze Œw. Krzysztofa, które zgroma-
dzi³y ponad 800 osób. By³ to dobry przyk³ad wielkiego
artyzmu artystów z kraju przesi¹kniêtego wysok¹ kultu-
r¹” – pisa³a autorka. Kolejne wystêpy festiwalowe, Kon-
cert Galowy w Teatrze Miejskim oraz wystêp na otwartej
scenie w centrum miasta dla szerszej publicznoœci przyj-
mowane by³y z ogromnym aplauzem.

Wolny czas pomiêdzy koncertami chórzyœci spêdzali
na wycieczkach rowerowych wokó³ jeziora; w National
Gallery of Australia, podziwiaj¹c dzie³a australijskich
twórców, jak i aborygeñskie dzie³a sztuki; zwiedzaj¹c
okaza³y gmach Parlamentu na wzgórzu Capital czy zdo-
bywaj¹c najwy¿szy szczyt kontynentu – Górê Koœciuszki,
nazwan¹ tak przez wielkopolskiego geografa Paw³a
Strzeleckiego. Odwiedziliœmy równie¿ Canberra Space
Centre, jedno z trzech miejsc na œwiecie tropi¹cych statki
kosmiczne oddalone od ziemi miliony kilometrów,
a na zakoñczenie pobytu goœciliœmy w Ambasadzie RP
na tradycyjnym barbecue, daj¹c minikoncert dla jej pra-
cowników. 

Po tygodniu spêdzonym w spokojnej stolicy Australii
przemieœciliœmy siê autokarem do najwiêkszego miasta
kontynentu – Sydney, bêd¹cego stolic¹ stanu Nowa Po-
³udniowa Walia. Sydney jest wiod¹cym centrum finanso-
wym, handlowym, transportowym i kulturalnym, a tak¿e
popularnym centrum turystycznym, uwa¿anym za jedno
z najpiêkniejszych miast œwiata. 

Daliœmy tam kilka koncertów w Polskich Klubach w:
Wollongong, Ashfield (w ramach obchodów 170. roczni-
cy polskiego osadnictwa w Nowej Po³udniowej Walii)
oraz Marayong, spotykaj¹c ka¿dorazowo przedstawicieli
kilku pokoleñ polskiej emigracji i budz¹c wœród nich
wiele wzruszeñ. Dla publicznoœci australijskiej wyst¹pili-
œmy podczas wspólnego koncertu z miejscowym chórem
Beethoven Society of Australia. Pisano potem: „Dyna-
mizm, wszechstronne utalentowanie, a przede wszystkim
pe³ne przepychu g³osy – Chór Kameralny Uniwersytetu
Poznañskiego im. Adama Mickiewicza, wystêpuj¹c pod-
czas Tygodnia Kultury Polskiej w koœciele St. James
w Sydney – oczarowa³ zgromadzonych s³uchaczy pol-
skich jak, i australijskich. 

Nie by³ to jednak wystêp ca³kowicie samotny. Otó¿
przy Chórze Kameralnym, pod dyrekcj¹ prof. Krzysztofa
Szydzisza, œpiewa³ tak¿e australijski Beethoven Society
Choir – w drugiej czêœci programu po³¹czone g³osy z obu
pó³kul, ich jednolity œpiew wype³ni³y ca³y koœció³. Bogu-
rodzica, Hackenberger`a Salve Regina, M. Zieleñskiego
Ortus de Polonia oraz J. Œwidra Cantus Gloriosus. Nastêp-
nie oba chóry razem piêknie wykona³y g³ówny punkt
programu – Requiem oraz Cantique de Jean Racine,
skomponowane przez Gabriela Fauré”. (£ukasz Œwi¹tek,
„Puls Polonii”).

Jednak... wszak nie samym œpiewem ¿yje chórzysta.
Uda³o nam siê zatem zobaczyæ wiele miejsc tej uroczej
metropolii. Podziwialiœmy s³ynny gmach Opery zbudo-
wanej na przyl¹dku wcinaj¹cym siê w najwiêkszy
na œwiecie naturalny port, malowniczy most Harbour
Bridge, starówkê The Rocks, ogromny ogród botanicz-
ny i akwarium morskie.

Szczêœliwym czas mija szybko. Trzy tygodnie koncer-
towania, zwiedzania, o¿ywczych k¹pieli s³onecz-
nych i oceanicznych oraz nawi¹zywania nowych przyjaŸ-
ni dobieg³y koñca. Ale ta solidna porcja s³oñca i ludzkiej
¿yczliwoœci, których doœwiadczaliœmy przez ca³y pobyt,
wzmocni³a nas na d³ugo. Mamy nadziejê, ¿e przynajmniej
do najbli¿szego lata… •

Pod australijskim niebem
Zapiski z podró¿y koncertowej Chóru Kameralnego Uniwersytetu
im. Adama Mickiewicza wPoznaniuwdniach 28.01.-21.02.2007 r.
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• JM Rektorowi prof. dr. hab. Stanis³awowi Lorencowi
oraz PP Dziekanom: Wydzia³u Biologii – prof. dr. hab.
Andrzejowi Lesickiemu,

• Wydzia³u Chemii – prof. dr. hab. Grzegorzowi Schro-
ederowi,

• Wydzia³u Filologii Polskiej i Klasycznej – prof. dr. hab.
Tomaszowi Pokrzywniakowi,

• Wydzia³u Matematyki i Informatyki – prof. dr. hab.
Markowi Nawrockiemu,

• Wydzia³u Nauk Spo³ecznych – prof. dr. hab. Janowi
Gradowi,

• Wydzia³u Prawa i Administracji – prof. dr. hab. Andrze-
jowi Szwarcowi,

• Wydzia³u Studiów Edukacyjnych – prof. dr. hab. Wie-
s³awowi Ambroziakowi.

• Zrealizowano ze œrodków Ministra Kultury i Dziedzic-
twa Narodowego w ramach PROGRAMU OPERACYJ-
NEGO „Promocja kultury polskiej za granic¹”. 

• Patronat: Senat RP, Towarzystwo Chrystusowe dla Po-
lonii Zagranicznej, Prowincja p.w. Œw. Rodziny w Au-
stralii i Nowej Zelandii. 

• Wsparcie organizacyjne: Rada Naczelna Polonii Austra-
lijskiej i Nowozelandzkiej, Stowarzyszenie Przyjació³
Chóru Kameralnego UAM, Canberra National Multicul-
tural Festival, Beethoven Society of Australia.

• Patronat medialny: „¯ycie Uniwersyteckie”. 

CHÓR KAMERALNY UNIWERSYTETU IM. ADAMA MICKIEWICZA WPOZNANIU 
poddyrekcj¹ prof. Krzysztofa Szydzisza sk³ada gor¹ce podziêkowania zawsparcie finansowe:

Na jednej z australijskich pla¿

Sydney. W tle Opera i Harbour Bridge




